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A tARtAlOmBÓl

Parti Zsombor egész 
eddigi életében szeretett 
volna menő lenni. Mikor 
egyetemista lett, és kol-
légiumba költözött, azt 
remélte, hatalmas baráti 
társaságra és legalább egy 
fix barátnőre tesz szert. 
Nem így történt, de Zsom-
bor nem keseredett el. 

Gyerekkorában a gitáro-
sok számítottak nyerőnek, 
gondolta hát, hogy megta-
nul pár akkordot, melyek 
segítségével biztosan le-
vesz valakit a lábáról. Vett 
egy hathúrost, három hét 
gyakorlás után zenekart 
alapított, és fellépett a Koli 
Héten. reggel négy lánnyal 
ébredt egy nagy ágyban, 
a probléma csak az volt, 
hogy az ifjú hölgyek ezt 
zokon vették, és módszere-
sen ütlegelve üldözték ki a 
kezdő rockert szobájukból. 

Zsomb or  átkép ezte 
magát okleveles karate-
oktatóvá, de sportos és 
kemény külseje elriasztotta 
a lányokat. 

Nemsokára verseket 
kezdett el írni, de egy 
Campus Partyn hiába sza-
valta legszebb sorait szíve 
aktuális választottjának, 
az gonoszul kinevette őt. 
Az érzékeny fiatalember 
ezután kicsit begubózott, 
s most azon tűnődik, hogy 
egy időre elmegy Indiába 
meditálgatni. 

Én nem is láttam őt na-
pok óta, tud róla esetleg 
valaki valamit?

Parti Apuka
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Doktor- és díszdoktoravató 
A Debreceni Egyetem november 23-án megrendezte hagyomá-

nyos őszi doktoravató ünnepségét. A jelöltek közül 108-an summa 
cum laude, 23-an cum laude, 1 avatandó pedig rite minősítéssel 
tett eleget a doktori (PhD) fokozat megszerzéséhez előírt követel-
ményeknek. A rendezvényen az egyetem 21 munkatársa kapott 
habilitált doktori címet. Az ünnepség egyetemi elismerések, díjak 
és kitüntetések átadásával folytatódott. Az esemény zárásaként az 
irodalomtörténet és az irodalomelmélet területén elért kimagasló 
eredményeiért az intézmény díszdoktorai sorába avatta Walter 
Erhartot, a németországi Bielefeldi Egyetem professzorát.

Nagyköveti látogatás 
Elsősorban oktatási együttműködési lehetőségek feltérképezésére érkezett munkatársaival a Debreceni Egyetemre 

Közép-Ázsia legnépesebb, több mint 35 millió lakosú államának, Üzbegisztánnak a nagykövete november 18-án. oybek 
shakhavdinov a szilvássy Zoltán rektorral, valamint Kiszil okszána koordinációs és stratégiai igazgatóval folytatott megbeszé-
lést. A megbeszélésen kutatásfejlesztési elképzelésekről, többek között egy gyógyszeripari projektről is egyeztettek, valamint 
meghatározták az együttműködés további lépéseit. A nagykövet a megbeszélést követően hazája hallgatóival is találkozott.

Tudomány, tehetségek 
Tíz tagozatban közel hatvan előadást mutattak be a legtehet-

ségesebb hallgatók a DE Gazdaságtudományi Kar Tudományos 
Diákköri Konferenciáján. Dajnoki Krisztina, tudományos 
dékánhelyettes elmondta ezúttal 54 TDK pályamunka került a 
bizottságok elé, ebből 22 mesterszakos, 32 pedig alapszakos hall-
gatótól. Az egyetem tehetséggondozó programjában, a DETEP-
ben részt vevők közül öten vállalkoztak arra, hogy pályamunka 
nélkül bemutassák kutatásuk jelenlegi részeredményeit, emellett 
pedig immár második alkalommal kilenc középiskolás is meg-
mérettette magát.  
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Középkori hadtörténet
November 13–14-én a Debreceni Egyetemen a Magyar Tudo-

mány Ünnepe rendezvénysorozat keretében Műhelykonferencia a 
15. századi hadtörténeti kérdésekről, katonaéletpályákról címmel 
rendezett kétnapos tanácskozást a HuN-rEN – DE Középkori 
Magyarország és Közép-Európa Hadtörténete kutatócsoport. 
A szakmai tanácskozás a 15. századi hadtörténeti kérdésekre, a 
katonaéletpályákra vonatkozó hazai kutatások közelítését, megvi-
tatását, összefogását tűzte célul. Több mint húsz előadás hangzott 
el, és bemutatták a témában megjelent legújabb kiadványokat is.

Lilában a koraszülöttekért 
Magyarországon évente mintegy nyolcezer gyermek koraszü-

löttként, a terhesség 37. hete előtt jön a világra. Az újszülöttek 
és családjaik küzdelmeire hívják fel a figyelmet minden évben, 
november 17-én, a koraszülöttek világnapján, melyhez a Debre-
ceni Egyetem idén is csatlakozott. Az intézmény több épületét a 
reményt és a kitartást szimbolizáló lila fénnyel világították meg, a 
neonatológián korábban ápolt koraszülötteket és szüleiket pedig 
egy családi programon látták vendégül. 

Adomány
A DE TTK HÖK idei évben is meglátogatta az „Együtt az Ál-

latokért” Állatvédő Közhasznú Egyesület – Debrecen menhelyét, 
melyet egy háromhetes adománygyűjtés előzött meg. Az eseményen 
az adományok átadásán túl a részt vevő hallgatók a menhely legtöbb 
kutyusát kivitték egy hatalmas sétára, valamint a cicaházban is 
kedveskedtek a doromboló jószágoknak.

Külföldi hallgatók 
A külföldi hallgatók száma öt százalékkal, míg az önköltséges 

képzésen tanuló külföldiek létszáma tizenöt százalékkal nőtt a 
Debreceni Egyetemen. A 2024/2025-ös tanévben 2100-an kezdték 
meg tanulmányaikat a DE angol nyelvű képzésein, ezzel az intéz-
mény nemzetközi közössége minden eddiginél nagyobb, már 7633 
hallgatóból áll. A DE külhoni hallgatóinak száma folyamatosan 
nő, az elmúlt öt évben csaknem kétezerrel gyarapodott a közösség 
létszáma. Az intézményben tanuló több mint 32 ezer diák mintegy 
23 százaléka érkezik külföldről, összesen 134 országból. A DE 
Nemzetközi oktatáskoordináló Központ a hallgatók toborzása 
érdekében kiterjedt, csaknem 300 közvetítő szervezetből, ügy-
nökségből álló partnerhálózatot tart fenn.

Megújult tornaterem 
Több mint kétezer hallgató képzését, egyetemi dolgozók aktív 

szabadidős tevékenységét, valamint a helyi óvodások és mozogni 
vágyók sportolási lehetőségét is segíti a DE Gyermeknevelési 
és Gyógypedagógiai Karán megvalósult csaknem 25 millió fo-
rint értékű beruházás. Az intézmény több mint ötven éves, 700 
négyzetméteres tornaterme új burkolatot, festést és védőhálókat 
is kapott. A padlózat megújítása és kialakítása immár többféle 
sporttevékenységre is lehetőséget kínál, legyen szó tollaslabdáról, 
kézilabdáról vagy röplabdáról.
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A modellváltó felsőoktatási intézmények nemzetközi léptékű kutatásaihoz kapcsolódó program keretében 12 milli-
árd forintból 30 pályázat valósul meg – jelentette be a kultúráért és innovációért felelős miniszter november 14-én 
a Debreceni Egyetemen.

Hankó Balázs kiemelte: mivel Brüsszel kizárta 
a magyar kutatókat, egyetemeket a Horizont- és 
Erasmus-programokból, ezért indult el a Hori-
zont-programmal szemben a Hu-rizont, amelynek 
támogatását a nagyszámú jelentkezés miatt 12 
milliárdra emelték 8 milliárd forintról, és a 112 
beérkezett pályázatból 30 nyertest hirdettek.

Ismertetése szerint valamennyi nemzetközi ku-
tatási együttműködésben a világ legjobb száz egye-
teme vesz részt a magyar egyetemekkel közösen.

Hankó Balázs hangsúlyozta: „bizonyítékunk van 
arra”, hogy szemben Brüsszellel, a világ és benne 
az Európai unió tudományos közössége számít a 
magyar kutatókra, ugyanis a világ vezető egyetemei 
állnak sorba a magyar egyetemek által vezetett 
kutatásokban való részvételre.

A nyertes Hu-rizont pályázatok közül kiemelte 
az Óbudai Egyetemet, amely a stanforddal és a szingapúri egyetemmel közösen –Nyugat és Kelet együttműködését biztosítva – az 
orvosi robotika és a mesterséges intelligencia témájában kutat; a szegedi Tudományegyetem a Cambridge Egyetemmel és az ulmi 
Egyetemmel dolgozik majd a műanyagok mikro- és nanorészecskéinek az egészséges életre gyakorolt hatását vizsgálva; a Debreceni 
Egyetem pedig a szöuli és a Floridai Egyetemmel teremt kutatói közösséget a vezető nélküli járműfejlesztésben.

„olyan témákat állítunk a középpontba”, amelyek a digitalizációt, az egészséges életet és a zöld átállást valóban meg kívánják oldani, 
ezért a magyar kormány támogatásával indulhatnak el a nyertes programok – közölte a miniszter.

Kiss Ádám, a Nemzeti Kutatási, Fejlesztési és 
Innovációs Hivatal (NKFIH) elnöke hangsúlyozta, 
hogy a magyar kormány az idén a tudománypoli-
tikai, kutatási és innovációs forrásokra több mint 
150 milliárd forintot fordít hazai költségvetési 
forrásból. Kiemelte, hogy minden pályázatra óriási 
túlkereslet mutatkozik, ezt bizonyítja a Hu-rizont 
program is, amelyre 112 pályázó több mint 40 
milliárd forint értékben nyújtotta be ajánlatát, és 
ebből választották ki a 30 nyertes pályázatot.

Ezekben a kutatásokban a magyar fél jelöli ki a 
kutatás irányát, és a magyar kormány nemcsak a 
hazai egyetemeket finanszírozza, hanem a társult 
top százas kutatóintézmények teljes költségvetését 
is – ismertette.

Ismertetése szerint a pályázatban kikötötték, 
hogy a magyar egyetemeknek minimum 50 szá-
zalékban be kell vonniuk ilyen típusú külföldi 

intézményeket a pályázatukba, amelyek legalább 2, maximum 3 évig tartanak.
Mindezekkel elérhető az is, hogy a magyar felsőoktatási intézmények a jövőben ettől nagyobb, akár 5-10 konzorciumi tagból álló 

kutatásokat önállóan vezessenek – mondta.
Fontosnak nevezte, hogy az egyetemek együttműködjenek a gazdaság szereplőivel is, és ne csak öncélú kutatásokat végezzenek, 

hanem azoknak legyen társadalmi, gazdasági, pénzügyi hatásuk. Hangsúlyozta: kulcsfontosságú a versenyképesség, ehhez járul hozzá 
az NKFIH minden kiírt pályázati konstrukciója, amelyet a jövő évben is folytatnak, a Hu-rizont programmal együtt.

MTI 

Miniszteri bejelentés a HU-rizontról 

www.unideb.hu   n   facebook.com/egyetemielet
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Az intézményt fenntartó Gróf Tisza István Debreceni Egye-
temért Alapítvány kuratóriumával találkozott és egyez-
tetett az Európa Tanács monitoring bizottsága november 
20-án. George Papandreou görög képviselő hasznosnak 
ítélte a találkozást, és hangsúlyozta, olyan megoldáson 
dolgoznak, amely mindenki számára elfogadható.

Az Európa Tanács Parlamenti Közgyűlésének monitoring bizott-
ságának raportőrei, George Papandreou görög képviselő (soC), 
a Görög Köztársaság volt miniszterelnöke, valamint  Matthieu 
Monin, a bizottság titkára – Eerik-Niiles Kross észt képviselő 
(ALDE) egyéb elfoglaltsága miatt nem tudott részt venni – a Gróf 
Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány (GTIDEA) kurató-
riumánál tettek látogatást, ahol Kossa György elnök, Balla György, 
Bács Zoltán, Győry Kálmán és szólláth Tibor kuratóriumi tagok, 
valamint orbán Ildikó, a felügyelőbizottság elnöke fogadta őket. 
A bizottság többnapos magyarországi látogatásának célja az volt, 
hogy felmérjék, 2022 óta milyen változások történtek a Magyaror-
szág ellen indított monitoringeljárásban kifogásolt területeken. A 
benyomásokról sajtótájékoztatón számoltak be.

– A jelentéstevők átfogó tájékoztatást kaptak a modellváltó 
intézmény működéséről az alapítvány kuratóriumától, hogy az 
milyen előnyökkel jár a Debreceni Egyetem számára az oktatás, 
tudományos kutatás és akadémiai szabadság, szervezeti-, gazdasági 
autonómia, esélyegyenlőség és fenntarthatóság terén. Az alapítvány 
döntéshozatali és ellenőrzési mechanizmusát is bemutattuk, ahol 
az egyetem közvetlen reprezentációja meghatározó, hiszen az ötfős 
kuratóriumból három fő egyetemi vezető oktató, míg a háromfős 
ellenőrző testületben (felügyelőbizottság) ketten egyetemi polgárok 
– ismertette Kossa György, a GTIDEA kuratóriumának elnöke.

A tárgyalások során a kuratórium képviselői az elmúlt évek ered-
ményeit is bemutatták, melyeket jól dokumentálnak az egyetemi 
rangsorokban történt előrelépések. Ismertették az infrastrukturális 
beruházások megvalósítását, a tudományos és oktatói életpálya 
kialakítását és támogatását, a szociális biztonság létrehozását. 

Kossa György hangsúlyozta: a modellváltással az egyetem 
forráshelyzete javult, jelentősebb vagyonnal rendelkezik, sőt, az 
autonómiája is nőtt. Az elnök örömét fejezte ki, hogy a bizottság 
tagjai személyesen akartak tapasztalatot szerezni, hiszen valós 
képet csak így láthatnak a működési modellt illetően. Elhangzott: 
a kuratórium tagjai bíznak abban, hogy a kuratórium tájékoztatása 

Egyetemünkre látogatott az Európa Tanács 
monitoring bizottsága 

és a kérdésekre adott válaszok, a személyes benyomások nagyban 
hozzájárulnak a fiatalok és a tudomány támogatási rendszerének 
Európa unió Tanácsa általi korlátozásának  feloldásához.

Kossa György azt kérte a bizottságtól, hogy tegyenek meg minden 
tőlük telhetőt annak érdekében, hogy a magyar felsőoktatás és azon 
belül a Debreceni Egyetem vonatkozásában záruljon le a kialakult, 
mindenki számára méltatlan helyzet.

– Kurátortársaimmal együtt bízunk benne, hogy a felsőoktatástól 
a politika egyre inkább el fog távolodni, és a nemzetközi együttmű-
ködések akadályozását nem használja fel politikai eszköznek, hiszen 
az emberiség elleni egyetemes bűn, hiszen a kollaborációk azért 
vannak, hogy az emberiség életminőségét javítsák. Azt gondolom, 
hogy mindannyian azért dolgozunk, hogy a fiatalok boldoguljanak, 
és a hazánkban, valamint a nemzetközi közösségben élő emberek 
életminősége javuljon – jelentette ki Kossa György.

George Papandreou korábbi görög miniszterelnök megköszönte 
a lehetőséget és a sok hasznos információt, amelyhez hozzájutottak. 

– Nagyon sok érdekes dolgot láttunk, hallottunk. szembeötlő, 
hogy milyen nagy hagyományokat követ az intézmény, és milyen 
értékeket ápol, őriz és visz tovább – mutatott rá George Papandreou. 

A monitoring bizottság képviselője kifejtette: a feladatuk az 
volt, hogy információt gyűjtsenek az egyetemek és konkrétan a 
Debreceni Egyetem működésével kapcsolatban a modellváltást 
követően. A korábban megfogalmazódott aggályok mentén tájé-
kozódtak, melyek elsősorban az irányításra, az átláthatóságra, az 
elszámoltathatóságra vonatkoznak. 

– Hosszas megbeszéléseket folytattunk, rengeteg információt 
kaptunk. Bízom benne, hogy találunk kölcsönösen elfogadható 
megoldást, hogy megvédjük az akadémiai szabadságot és a nem-
zetközi együttműködésekhez való hozzáférést az elszámoltathatóság 
biztosítása mellett. Jól látszik, hogy az egyetem, a felügyelőbizottság, 
a testület és a kuratórium tagjai mindent megtesznek azért, hogy 
az értékeket továbbvigyék, és az oktatási, kutatási, innovációs te-
vékenységet elősegítsék az egyetemi közösség és a hallgatók javára 
– mondta el a görög képviselő, aki megköszönte Matthieu Monin, 
a bizottság titkára közreműködését is, hiszen általa válhat teljessé 
a készülő országjelentés. 

Sajtóközpont
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November 20–21-én zajlott le az ország legnagyobb beis-
kolázási rendezvényeinek egyike, a DExpo!

A Debreceni Egyetem főépületében már 19-én hatalmas 
előkészületek zajlottak, hiszen a szervezők idén is nagyszámú 
érdeklődőre számítottak a 2006 óta minden évben megrendezett 
eseményen. A rendezvény látogatottsága évek óta több ezer fő 
nagyságában mozog, s ez idén sem volt másként: közel 6000 diák, 
szülő, pedagógus látogatott el az idei DExpóra. 

A DExpo célközönségét főként a középiskolai tanulmányaik 
vége előtt álló diákok alkotják, azonban a rendezvény mindenki 
számára ingyenesen látogatható. A Debreceni Egyetem főépüle-
tében és egyéb campusokon zajló beiskolázási program során a 
diákok első kézből tájékozódhatnak a számukra érdekes szakokról, 
ugyanis főként hallgatók, oktatók és egyéb egyetemi alkalmazottak 
képviselik az egyetemet a rendezvényen. A látogatók az egyetemre 
belépve egy regisztrációt követően értesülhettek a felvételi követel-
ményekről az oktatási Főigazgatóság munkatársaitól, a Debreceni 
Egyetem Tehetséggondozó Programjáról (DETEP), a hallgatók szá-
mára elérhető ösztöndíjakról, külföldi tanulmánylehetőségekről. 
A külföldön akár részképzést folytatni kívánó hallgatókat külön 
standdal várta a Pannónia Ösztöndíjprogram is.

Az egyetem Díszudvarában mind a 13 kar képviseltette magát, 
melynek hallgatói, valamint hallgatói képviselői látták el hasznos 
tudnivalókkal az érdeklődőket. A látogatóknak a standok többsé-
génél lehetőségük nyílt különféle játékokkal értékes nyeremények 
szerzésére is. Bár a legtöbb diák még mindig főként mérnöki, 
orvos- és egészségtudományi, bölcsészet-, valamint természet-
tudományi szakok irányában mutat érdeklődést, a megújuló 
tanárképzés is számos látogatót vonzott.

A DExpo látogatottsága évről évre képes bizonyítani, hogy a 
széles – és országos 
szinten is egyedülálló 
– képzési paletta, va-
lamint a folyamatosan 
bővülő nemzetközi 
kapcsolatok miatt is 
érdemes a Debreceni 
Egyetemet választani.

Puskás Marcell, 
fotó: China Tibor

Hatalmas érdeklődés a DExpón
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November 11-én ismét megrendezték a már hagyomá-
nyos BTK Kvízt a Kossuth III-as kollégium többcélú termé-
ben. A Bölcsészettudományi Kar Hallgatói Önkormányzat 
által életre hívott eseményen telt ház volt. 

A már többször megrendezett BTK Kvíz ezúttal sem maradt el 
az őszi szemeszterben. Az előzetesen meghirdetett jelentkezési 
linken tíz csapat regisztrált, a jelen lévő játékosokkal pedig telt házat 
jelentettek a szervezők a helyszínen. Már hosszú percekkel a 20 órai 
kezdés előtt népes kvíztábor gyűlt össze a Koli téren. A BTK HÖK 
képviselői ízletes welcome drinkkel fogadták az érkezőket. Mire 
mindenki megtalálta helyét, megalakultak a csapatok, útjára indult 
a kérdéssor. Különböző kérdéstípusokra kellett felelni, elsősorban 
egyetemi és bölcsészettudományi témákban. A kvíz struktúrája 
alapvetően lehetővé tette, hogy egy szusszanásnyi szünet erejéig 
akár még aktualitásokat is gyűjtsenek a játékosok – a vetélkedő 
két különböző félidőből épült fel. Az eredményhirdetést követően 
Ecsedi Cintia, a BTK HÖK elnöke és orosz Adrián, a testület ál-
talános alelnöke adta át a nyereményeket. A díj ezúttal hiánypótló 
kártyajáték volt, amellyel a nyertesek tovább építhetik csapatukat. 
A frissítőket, valamint az italkínálatot a kvíz helyszínétől mindössze 
néhány lépésre található Koli Klub (Kolkáv) biztosította. 

A szervezők az esemény eddigi sikerére tekintettel a továbbiak-
ban is terveznek hasonló rendezvényeket tartani, bízva a töretlen 
népszerűségben. 

Barna Marci, fotó: Czombos Bence

A kari hallgatói önkormányzatok évekkel ezelőtt nyitot-
tak a jótékonysági rendezvények irányába, amelyekből 
származó bevételüket minden esetben egy jótékony 
célra fordítják. A már féléves hagyománnyá váló jóté-
konysági moziest is egyike ezen rendezvényeknek.

A november 19-én lezajlott, Jótékony szórakozás nevet viselő 
rendezvény a megszokottakhoz hasonlóan négy kar hallgatói 
önkormányzatának a közös szervezésében valósult meg: a Böl-
csészettudományi, az Informatikai, a Természettudományi és 
Technológiai, valamint a Zeneművészeti Kar hallgatói képvise-
lőinek szorgos munkáját tükrözi a rendezvény. Az eladott jegyek 
számából – mely meghaladta a kétszáz darabot – jól látható, hogy 
a Debreceni Egyetem hallgatói szeretnek tenni egy jó ügyért, mely 
jelen esetben a leukémiás gyermekek gyógyulása. A rendezvényre 
egy jelképes összegért válthattak az érdeklődők jegyet, mellyel 
három sávban, korlátlan filmet tekinthettek meg a Miklós utcai 
Apolló Moziban. A filmek között minden műfaj képviseltette 
magát, gondolva itt az animációs filmekre (Gru 4.), az akcióvígjá-
tékokra (Deadpool és rozsomák), de éppen a borzongani vágyók 
is kedvüket lelhették (Mosolyogj 2., Alien: romulus).

Természetesen idén is lehetőség nyílt támogatói jegyek vásár-
lására, mely bár filmnézésre nem jogosította fel a tulajdonosát, 
az e típusú jegyekből származó bevételek szintén a leukémiás 
gyermekekért tevékenykedő remény Alapítvány számára szol-
gálnak adományként. szintén ebből a célból volt lehetősége a 

Mozi a beteg gyermekekért

jelenlévőknek süteményvásárlásra is, így egy jó célért falatozhattak 
a tenni akaró hallgatók.

Megkeresésünkre Ecsedi Cintia, a Bölcsészettudományi Kar 
Hallgatói Önkormányzatának az elnöke a következőképpen össze-
gezte a rendezvényt: „A szervező négy kar hallgatói kétségtelenül 
aktívak a számukra szervezett rendezvényeken: ezt mutatja a 
Gólyabál, vagy akár a BITZ látogatottsága is. Fontosnak tartjuk 
azonban, hogy a bulik mellett a jótékony tevékenységek fontos-
ságára is felhívjuk a figyelmet. A kari hallgatói önkormányzatok 
több jótékony rendezvényt is szerveznek, így a paletta rendkívül 
széles e tekintetben. Nagy örömünkre szolgál, hogy a hallgatók, 
hajlandóak tenni egy jó ügyért, és érzik az ilyen jellegű aktivitás 
fontosságát is. Jótékonykodni jó!”

Puskás Marcell, fotó: Czombos Bence

Népszerű volt a BTK Kvíz

HÁttÉR
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Berecz Gábor történelem–latin tanári szakon végzett, 
kutatási területe az ókori római katonák élete. Persze az 
élete Rómán jócskán „túlnyúlik”: zenél, a Hatvani István 
Szakkollégium hallgatói elnöke, a Debreceni Egyetem 
Történelmi és Néprajzi Doktori Iskola doktorandusza, 
nem mellesleg rajong a filmekért és a remek filmzenékért. 
Gáborral az általa bejárt pályáról, nehézségekről, elisme-
résekről, s kedvenc filmjének folytatásáról, a Gladiátor 
II.-ről beszélgettünk.

 EÉ: – Gábor, nagyon szépen köszönöm, hogy elfogadtad a meghí-
vásomat! Az interjú elején, kérlek, ismertesd az olvasók számára a 
pályádat, honnan is indultál, milyen tanulmányokat folytattál. Úgy 
is mondhatnám, hogy mutasd be számunkra, ki is az a Berecz Gabi!

Berecz Gábor: – Nagyon szépen köszönöm a felkérést, örülök, 
hogy itt lehetek! Elég csak az egyetemi életutam, vagy a teljes 
életemre gondoltál? Óvodában Hóvirág csoportos voltam, a jelem 
körte volt, biztosan volt ennek valamiféle befolyása az egyetemi 
szakválasztásomra (nevet). A viccet félretéve, középiskolában 
még informatika szakos voltam, a Mechwart András Gépipari és 
Informatikai Technikumban. A tanulmányaim végezte előtt jött ez 
az éles váltás, bár nem tagadom, korábban is közel álltak hozzám a 
humán tudományok. A Mechwartból vezetett az utam a történelem 
alapszakra, ahol tanulmányaimat 2016-ban kezdtem meg. Az első 
év végén, amikor római történelemből szóbeli vizsgát tettem, szabó 
Edit tanárnő megkérdezte, hogy mivel szeretnék foglalkozni. Ekkor 
közöltem vele, hogy „ráhibázott”, mert pont róma és az ókor az, 
amely igazán megmozgat. Ezt követően tanárnő azt mondta, hogy 
nyáron találkozzunk, még a telefonszámát is megadta. Ez számomra 
egy hatalmas élmény és megtiszteltetés volt, amellett persze, hogy 
meghökkentett. Elsőévesként, egy nagy tudású kutató, egyetemi 
oktató megadta a saját telefonszámát, és elkérte az enyémet, hogy 
mindenféleképpen tartsuk a kapcsolatot.

Tanárnő az egyik első találkozónk alkalmával elvállalta a témave-
zetésemet, majd választottunk egy témát is. Azt is mondta, hogy sza-
kot kell váltanom, hogy latinul tanuljak. Ez kicsit hidegzuhanyként 
ért, ugyanis középiskolába öt évig jártam, mivel a technikusi képzést 
is elvégeztem, erre jött volna rá a hároméves alapszak, majd a két-
éves történelem mesterszak. Ehhez képest az ötéves tanárképzésre 
kellett váltanom, amelyet egy teljes év tanítási gyakorlat követett. 
Természetesen az első egyetemi évem végére már belerázódtam az 
egyetemi közegbe, megtaláltam a saját társaságom, és nem igazán 
tudtam, mi lesz a már meglévő kapcsolataimmal. Új ismerősök, új 
szak, mégis belevágtam, így 2017-ben folytattam tanulmányaimat, 
immár történelem–latin szakpárral, tanárképzésen. 2023-ban diplo-
máztam le, most pedig a történelem doktori képzésben veszek részt.
EÉ: – A kutatói pályádat, ahogyan említetted is, Szabó Edit vezetésével 
kezdted, mi volt az általa javasolt téma?

B.G: – Az első beszélgetések alkalmával még igazából minden 
érdekelt, viszont végül mindig egy specifikus témára van szükség. 
Tanárnő megemlítette, hogy a Legio secunda Adiutrix1, amely 
Aquincumban állomásozott, egy viszonylag keveset kutatott téma, 
hosszabban még senki nem igazán írt róla. rábólintottam az aján-
lásra, így ez vált a kutatási témámmá, azóta pedig a disszertációmat 
1 Magyarul második segédlégió vagy kisegítő légió, a római Birodalom 
egyik császárkori légiója.

Ókori Róma, történelem és filmek

is a légió történetéből írom. Közben pedig tanárnő nyugdíjazását 
követően Takács Levente tanár úr vállalta a konzulensi szerepkört. 
Az első két-három évem úgy telt el, hogy saját kutatási kérdéseim 
nem igazán fogalmazódtak meg. Azt követően, hogy minél többet 
olvastam, egyre inkább világossá vált számomra, hogy mi is az, 
amire kíváncsi vagyok. Kezdetben szinte véletlenszerűen kiválasztva 
vizsgáltam az egyes rétegeit az alakulatnak (pl. a centuriókat, vagyis 
századparancsnokokat, illetve az altiszteket). Egyfajta portrét készí-
tettem e katonákról, a származásukról, karrierjeikről, vallásukról, 
vagyoni helyzetükről és a családjukról, mégpedig a felirataik alapján. 

A kutatásba most belekóstoló hallgatóknak talán érdekes tanulság 
lehet, hogy hatodéven éreztem először úgy, hogy saját kérdéseket 
fogalmazok meg, és igazán érdekes témákat boncolgatok, amelyek 
nemcsak kutatóként, de emberként is megmozgatnak. szintén ekkor 
jutottam el oda, hogy még inkább empatikussá váljak a vizsgált sze-
mélyek irányába: ezek a katonák sok esetben családosak voltak, és 
gyakran a harcmezőn vesztették életüket. Elkezdett foglalkoztatni, 
hogy vajon mi történhetett a hátra maradt családtagokkal, főként 
a félárva, esetleg árva gyermekekkel. Milyen érzelmi viszonyrend-
szer fűzte össze a családjaikat? Van-e erre egyáltalán forrásunk? A 
vizsgált feliratok szerencsére sok információt szolgáltatnak ahhoz, 
hogy – azok megszólaltatásával – meg lehessen válaszolni ezeket 
a kérdéseket.
EÉ: – Ha jól értem, akkor ezek főként a kutatásod elején voltak jel-
lemzőek. A disszertációdban is tartod azt, hogy különféle aspektusok 
alapján vizsgálod a katonákat és családjaikat, vagy már inkább a 
„nagy kép” meghatározására törekszel?

B.G: – Igen, most már inkább teljes egészében szeretném látni a 
légiót, annak történetét, de természetesen van néhány kulcsmotí-
vum. Az egyik ilyen az eredetileg italikus katonák és a körülöttük 
élő, provinciális vagy bennszülött lakosság kulturális interakcióinak 
elemzése.2 A kultúrához szorosan hozzátartozik a vallás vizsgálata 
is, melynek áttekintésében nagy szerencsém van: számos oltárt 
állítottak különféle isteneknek a katonák, így ennek a dokumen-
2 A Legio II Adiutrix Kr. u. 89-től a Kr. u. 5. század első harmadáig 
Aquincumban, a mai Óbuda területén állomásozott.
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tációja is részletes. A családjuk vizsgálatától nehéz elszakadnom, 
mivel gazdag az anyag, és kiemelten fontos kérdésnek tartom, hogy 
hogyan élték a katonák a mindennapjaikat. A meglévő források 
alapján szépen lehet árnyalni azt a képet, hogy a vizsgált személyek 
bár katonák, harcolnak, parancsra ölnek, mégis emberek. Családjuk 
van, éreznek, zenélnek, humoros falfirkát készítenek, megtörik a 
katonaideált azzal, hogy tudunk olyanról, akinek prostituálttal volt 
tartós kapcsolata, stb. Van egy furcsa ellentmondás a kutatásom 
jellegét tekintve: szeretném élettel megtölteni a légió történetét, ami 
azért érdekes, mert sírfeliratokkal foglalkozom. Vagyis lényegében a 
halál emlékművei azok, amelyek egy egészen eleven képet mutatnak 
arról, hogy milyen élete lehetett az általam vizsgált katonáknak.

EÉ: –  Gábor, itt egy kicsit áttérnénk arra, hogy a kutatói pályádon 
milyen nehézségekkel szembesültél. Több alkalommal Országos Tu-
dományos Diákköri Konferencián vettél részt, melyeken két esetben 
is dobogósként végeztél. Egyetemi tanulmányaid során több esetben 
ösztöndíjakkal ismerték el a munkásságodat. Ki, vagy mi az, ami 
támogathatja az embert a kutatói létben, esetleg mi az, ami vissza-
ránthatja, kizökkentheti?

B.G: – A két oTDK, amelyen részt vettem, sokban különbözött 
egymástól. Az első oTDK a CoVID idején zajlott. Ilyen szem-
pontból nézve, a rendezvény mint közösségi élmény nem igazán 
jellemezhető. Annyiból mindenféleképpen fontos tapasztalat volt, 
hogy rá voltam kényszerítve arra, hogy írjak. Az íráskészségem 
mellett a kitartásom is fejlődött. rengeteg munkaórát kellett a 
dolgozat elkészítésébe fektetnem. A kutatásom részben alapkutatás, 
tehát szinte mindent össze kellett gyűjtsek hozzá: a feliratokat egye-
sével meg kellett keresnem, katalógusba rendeznem, kiértékelnem, 
elemeznem, majd ezt követően tudtam hozzákezdeni a narratíva 
megalkotásához. A munkaórák megtérültek, mivel a hadtudományi 
szekció második helyezését sikerült elnyernem. Mivel a szekcióm-
ban nem feltétlenül ókorral foglalkozó kutatók vagy oktatók bírálják 
el a dolgozatokat, így szakmailag minimális hiányérzettel zártam a 
rendezvényt. Emiatt a következő oTDK-n már a humán tudományi 
szekcióban indultam. Közösségi szempontból hatalmas élmény 
volt, hiszen a közeli barátokkal, szaktársakkal, szakkollégistákkal 
közösen készültünk a 2023-as oTDK-ra. ott együtt mozogtunk, 
meghallgattuk, támogattuk egymást. Hiszem, hogy ez nagyon sokat 
adott hozzá a teljesítményünkhöz, azon belül is a szóbeli eredmé-
nyekhez. A maximális száz pontot szereztem, amelyre az ottani 
tanárok elmondása alapján húsz éve nem volt példa. Különösen 
jólesett, hogy az egyik bíráló a közel 50 oldalas dolgozatomhoz 
csatolt 190 oldalas mellékletemben egy elütésre is felfigyelt. Ez azt 
mutatja, hogy érdekelte annyira a kutatásom és dolgozatom, hogy 
az elejétől a végéig lelkiismeretesen átnézte, és még a legapróbb 
hibákra is figyelmet fordított. Összességében azt tudom javasolni 
minden hallgatónak, aki akár csak kacérkodik a tudományos dolgo-
zat elkészítésének a gondolatával, hogy próbálja ki magát egy ilyen 
jellegű versenyen. Nagyon esetleges, hogy helyezéssel ér-e véget a 
hallgató számára az oTDK, de szakmailag hasznos tapasztalat lesz, 
és akár közösségi szempontból is profitálhat belőle.



2024. december12  unideb.hu ZOOm

A különféle szóbeli elismerések mellett számos ösztöndíjban is 
részesültem, főként a konferencia-részvételeknek, valamint a Hat-
vani István szakkollégiumban végzett munkámnak köszönhetően. 
A tanári képzés során több alkalommal nyertem el a Nemzeti Fel-
sőoktatási Ösztöndíjat, valamint az Új Nemzeti Kiválóság Program 
ösztöndíjasa voltam. A doktori képzésen a PhD-ösztöndíj mellett 
az újonnan elindult Egyetemi Kutatói Ösztöndíj Program, valamint 
a Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért Alapítvány Kiválósági 
PhD-ösztöndíjának támogatásában is részesülök. Az ösztöndíjak 
lehetővé tették számomra, hogy csak a tanulmányaimra, illetve a 
kutatásra koncentráljak, ezért nagyon szerencsésnek mondhatom 
magam. számos ismerősöm kénytelen volt munkába állni, hogy 
fenntartsa magát. Ez pedig sok időt vesz el a kutatástól.
EÉ: – Ahogyan arról már a találkozónk előtt is beszéltünk, te nem csak 
a könyveken, feliratokon keresztül szeretsz foglalkozni a történelem-
mel. Nagy film- és filmzenerajongó vagy. Mivel régebb óta ismerjük 
egymást, így tudom, hogy a Gladiátor az egyik kedvenc mozid, s mivel 

most jelent meg a második 
része, kapnék az alkalmon, 
hogy erről is faggassalak 
kicsit. Elsőként arról kérdez-
nélek, hogy hogyan is néz 
egy történelemmel foglalkozó 
személy történelmi filmeket, 
mennyire vagy kritikus?

B.G: – Valóban jól em-
lékszel, a Gladiátor az egyik 
kedvenc filmem, annak el-
lenére, hogy történetileg 
nem egy tűpontos alkotás. 
Ha arra gondolok, hogy 
miért foglalkozom ezzel a 
korszakkal, akkor biztosan 
mondhatom, hogy az ókort 
bemutató filmeknek nagy 
jelentősége volt. Gyerek-
ként nagyon megszerettem 
a Ben-Hurt, a Gladiátort, 
vagy éppen a Tróját, pedig 
nem szóról szóra az Iliászt 
filmesítették meg… 

A történelmi filmek meg-
tekintésekor nem tartom 
szerencsés hozzáállásnak azt, 
amikor valaki történészként 
felkérdezi a filmet a tárgyi 
tévedésekre vonatkozóan. 
Viszont, ahogy egyre telnek 
az évek, feltűnik, hogy ezek 
a hibák egyre bosszantóbbak 
(nevet). El tudom fogadni 
azt, hogy egy filmes kon-
cepció felülírja a történeti 
tényeket, mert bizonyos dol-
gok dramaturgiailag jobban 
működnek úgy, mint ha 
a szakkönyvekhez ragasz-
kodnánk. Példának okáért 
vegyük a Gladiátort: ha Mar-

cus Aurelius ténylegesen betegségben halt volna meg a pannóniai 
fronton, akkor nem lett volna annyira erős kezdése a filmnek, mint 
így, hogy egy apagyilkosság élezi ki a főszereplők konfliktusát. Ez 
azért is lényeges, mert az apagyilkosság a római jog szerint egy 
nagyon súlyos bűn volt. A dramaturgia oltárán kifejezetten sokat 
fel lehet áldozni, de szükségtelen és bosszantó az, amikor egy valós 
eseményt száz évekkel korábbra vagy későbbre datálnak. Ezek az 
adatok egy egyszerű Google-keresést követően elérhetőek, és így 
szilárdabb alapokon állna a film.

ugyanez a helyzet a Gladiátor II.-vel is. A film kezdetekor meg-
tudjuk, hogy 200-ban járunk, és Caracalla és Geta, római császárok 
(az eddigre háromszáz éve meghódított) Numidia és (az ugyanekkor 
legyőzött) Jugurtha ellen vezetnek hadjáratot. Azt is közli velünk a 
film, hogy 16 évvel Marcus Aurelius halála után zajlik a cselekmény. 
Itt több dolog sem stimmel: Marcus 180-ban halt meg, ahhoz képest 
16 év az 196, nem 200. Ez azért is jelent problémát, mert ekkor 
még septimius severus volt az uralkodó, nem az imént említett 
két császár. Caracalla és Geta 211-ben váltak önállóan császárrá 
apjuk, septimius severus halálát követően. Ez ismételten egy olyan 
hiba, ami egy már említett, rövid kereséssel áthidalható lett volna.

A két császár ábrázolása finoman szólva sem hiteles. Tudjuk a 
severusokról, hogy afrikaiak voltak, tehát a hófehér bőrszín szőke 
hajjal nem volt a legmegfelelőbb választás. Természetesen a film-
nek vannak valós elemei: a Colosseumot ténylegesen fel lehetett 
tölteni vízzel, így imitálva a vízi harcokat. ugyanígy valós Denzel 
Washington karaktere, Macrinus. Létező személy volt, ám eredetileg 
a testőrség parancsnokaként tevékenykedett.

Filmként azonban egészen más hibái, itt-ott erényei vannak, de 
ezt részleteiben inkább meghagynám a kritikusoknak.

A történelmi filmekben lévő hibákat, tévedéseket keresni egy 
történész számára izgalmas szórakozás lehet, de túlzásba vinni nem 
szabad – a saját élményünket rontjuk el vele. Egészen megbocsát-
hatónak tartom, ha egy filmrendező megpróbálja megragadni egy 
történelmi személy jellemvonását egy rövid jelenettel, úgy, hogy 
olyat tesz, amit vagy nem tett, vagy nincs róla tudomásunk. Ha ez 
azt a célt szolgálja, hogy megtudjuk belőle, milyen is volt az adott 
személy, elfogadom. Abban az esetben viszont, ha egy történeti 
személy más karakterábrázolást kap, vagy lényegesen másként cse-
lekszik, számomra csak akkor válik el- és befogadhatóvá, ha a film 
erőteljesen kommunikálja magáról, hogy mindez fikció. Gondol-
junk csak a Becstelen Brigantyk mozijelenetére. Ebben az esetben 
a történelem csupán alapot teremt arra, hogy szabadjára engedjük 
a gondolatainkat és a kreativitásunkat: és miért ne tehetnénk?

Puskás Marcell, fotó: Schuszter Bálint, 
Caius Castricius Victor sírsztéléje: https://lupa.at/2706, 

filmplakát: facebook.com/VOXmozimagazin
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 Az egyetemre újonnan bekerült hallgatók, vagyis a gólyák 
számára az egyik meghatározó esemény a gólyabál. Azt is mond-
hatnánk, hogy innentől lépnek be teljes mértékben az egyetemi 
hallgatói életbe, ekkor teszik le esküjüket, s ekkor válnak teljes 
értékű egyetemi polgárrá.

 A főépületben már november 27-én nagy előkészületek zajlottak, 
hiszen 28-án este megkezdődtek a gólyabálok. Elsőként az Állam- és 
Jogtudományi, a Bölcsészettudományi, Informatikai, Természettu-
dományi és Technológiai, valamint a Zeneművészeti Kar hallgatói 
lehettek részesei a báli élményeknek (képeinken). Őket követhették 
a Gazdaságtudományi, a Gyermeknevelési és Gyógypedagógiai, a 
Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási, 
valamint a Műszaki Kar hallgatói november 29-én. Az utolsó báli 
időponton, november 30-án egyetemünk medikus hallgatói kóstol-
hattak bele az egyetemi életük meghatározó eseményébe.

 A báli éjszakákon a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormány-
zatának elnöke, Csont István köszöntötte a megjelent elsőéveseket. 
A köszöntőt követően a megjelent gólyák elmondták az elnök veze-

tésével a gólyaesküt, majd a rendezvény jelképes 
nyitánya, a gólyatánc következett. 

 Természetesen az elsőévesek táncát kö-
vetően a többi táncolni vágyó hallgatóval 
is megtelt a tánctér, akiknek a jobbnál jobb 
slágereket a Happy and the Band, valamint Dj 
Pégé szolgáltatta, egészen reggelig.

Puskás Marcell, fotó: China Tibor

Csillogó ruhák, 
gólyatánc 

és gólyaeskü
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Debrecen utcáin sétálva a jól ismert nevezetességek 
mellett lépten-nyomon helytörténeti érdekességekbe 
botlunk. Ha kellően nyitott szemmel járunk, a város egy 
olyan dimenziója tárul fel előttünk, ami új megvilágításba 
helyezi a Debrecenről eddig kialakított képünket. Fedezd 
fel velünk Debrecen kevésbé ismert arcát, rejtett értékeit 
egy rendhagyó, virtuális városnéző sétán!

Debrecen elmúlt egy évszázadának archív felvételeit böngészve 
számos olyan épülettel és utcaképpel találkozhatunk, amik mára 
teljesen átalakultak vagy eltűntek. Egy város életének persze ter-
mészetes velejárója a folyamatos változás, hiszen az emberek és a 
modern kor igényeihez igazodva a város közterei, lakó- és középü-
letei, szolgáltatásai időről időre megújulnak. Különösen igaz ez egy 
olyan városban, amit évszázadokon át pusztított tűzvész és döntött 
romba háborús bombázás, és ami ennek köszönhetően hamvai-
ból újjáéledt főnixmadár módjára minden évszázadban legalább 
egyszer újjáépült. Debrecen – mondhatjuk úgy is – a folyamatos 
megújulás városa. Nem véletlenül jelenik meg városszerte számos 
helyszínen az újjászületés jelképe, a főnixmadár, a Kossuth téri 
szökőkúttól a villamosokon át a Főnix Arénáig.

Az elmúlt száz évben rengeteg fotó készült Debrecenről, ezek 
egy részét a Fortepan közösségi fotóarchívumban mi is szabadon 
böngészhetjük. Ezekből az archív fotókból válogattunk most egy 
adagot, bemutatva azt az arcát Debrecennek, ami mára végleg a 
múlté, felvillantva olyan utcák, terek, épületek emlékét, amik mára 
csak a fotókon és az idősebbek emlékezetében élnek tovább.

Az egyik legrégebbi fotó, ami a Fortepanon elérhető Debrecenről, 
egy 1908-as felvétel a főutcáról (1), ami már csak nevében őrzi a 
híres debreceni nagyvásárok emlékét. 

A piacok mellett szintén már csak archív fotók a tanúi a régi vasút-
állomásnak. A Pfaff Ferenc tervei szerint épült patinás állomásépület 
(2) sorsát az 1944-es bombázások pecsételték meg. Az épület olyan 
súlyos károkat szenvedett, hogy nem lehetett megmenteni, a ma is 
álló Nagyállomást ezt követően építették a helyére.

szintén súlyosan sérült a második világháborús bombázások-
ban a Deák Ferenc utcai zsinagóga (3), ami a mai Petőfi téren állt. 
Az épület ugyan még két évtizedig megmaradt, de egy tűzvésznek 
köszönhetően a ’60-as években végleg el kellett bontani. A kör-
nyékről nemcsak a zsinagóga tűnt el, hanem egy patinás szálloda 
is, valamint több tucat lakóház és komplett utcák.
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Ma már nehéz elképzelni, hogy a forgalmas segner téren egykor 
vásártér volt, csakúgy, mint azt, hogy egészen az 1970-es évekig 
több vonalon közlekedett villamos a városban, többek között a 
Csapó, a Kossuth, a szent Anna és a Hatvan utcán is. A segner 
téren (4) 1938-ban, valamint az Attila téren (5) 1962-ben készült 
fotók azonban ezt is megörökítették az utókornak.

Debrecen két kultikus helye volt évtizedeken keresztül a Nagy-
erdei strand (6) és a szomszédságában álló Csónakázó-tó az Új Vi-
gadó (7) épületével. Előbbi helyén 2020-ra készült el az Aquaticum 
strandfürdő, utóbbi helyén ma a Ködszínház áll.

Míg a fiatalok a Nagyerdőn az Új Vigadót látogatták előszeretettel, 
ha szórakozni vágytak, a belvárosban a Művész Presszó (8) volt 
az úti cél a Blaháné utcán. utóbbi eredetileg a Csokonai színház 
társulati tagjainak volt a törzshelye, azonban még a ’90-es években 
is az egyik legnépszerűbb szórakozóhely volt a fiatalság körében.

És ha már szórakozás, 1978-ban épült meg a Megyei Művelődési 
Központ (9), ami 25 éven át volt a debreceniek közkedvelt közösségi 
tere. Az épületben művészmozi, színházterem, bábszínház, közös-
ségi és tánctermek, kiállítóterek egyaránt működtek, de itt tartották 
sokáig a híres Debreceni Jazznapokat és a Virágkarnevál idején 
a sörfesztivált. Helyén 2006-ban nyitott meg a Kölcsey Központ, 
amiben szálloda, konferenciaközpont és kortárs művészeti galéria 
kapott helyet.

Erdei Nóra
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ZölDEbbítő

A fenntarthatóság és az egészséges életmód korunk egyik 
legfontosabb kérdése. Sokan úgy gondolják, hogy csak azok 
termeszthetnek finom és egészséges zöldségeket környezet-
barát módon, akinek saját kertje van vagy nagy kerttel, esetleg 
erkéllyel rendelkeznek. Ez azonban messze nem igaz, hiszen egy 
kollégiumi szoba is lehetőséget adhat a fenntartható módon való 
növényneveléshez. Erre a tökéletes megoldás a mikrozöldségek 
termesztése, amely nagyon egyszerű és kevés időt igényel, de a 
jutalom kifizetődő lesz. Emellett egy másik, nem elhanyagolható 
pozitívuma, hogy akár télen is könnyedén nevelhető. Így az ősz 
beköszöntével is friss, tápláló növényeket tálalhatunk az ételeink 
mellé, elkerülve a zöldségekben szegény, hideg napokat.

De mi is az a mikrozöldség, és miért is éri meg 
az otthoni termesztése?

A mikrozöldek apró, tápláló hajtások, amelyek tápanyagtartal-
mukban akár többszörösen felülmúlhatják a felnőtt növényeket. 
ide tartoznak például a retek, a brokkoli, a spenót vagy a borsó 
hajtásai. Fiatal zöldségként neveljük őket, és az első sziklevelek 
megjelenése után aratjuk le, körülbelül 3-15 cm méretnél. Az ide-
ális méretét 1-3 hét alatt képes elérni.  Ezt követően használhatjuk 
salátaként, levesekhez, főzelékekhez, illetve a szendvicsünkbe 
is rakhatjuk.

Tápláló és fenntartható növénytermesztés 
akár egy koliszobában is?

Különösen gazdagok vitaminokban (C,E és K vitamin), ásványi 
anyagokban (kalcium, magnézium és vas) és antioxidánsok-
ban, aminek köszönhetően hatalmas jelentőségűek lehetnek 
az egészséges életmód eléréséhez és fenntartásában. Akár a 
napi rostbevitelt is képesek fedezni. A friss fűszernövények, 
mint a bazsalikom, a menta, az oregánó vagy a petrezselyem, 
ízletesebbé teszik ételeinket. Ráadásul termesztésükkel elkerül-
hetjük a boltban kapható, sokszor csomagolással járó, hosszan 
szállított fűszerek használatát. Ezáltal hatalmas lépést tehetünk 
az ökológiai lábnyomunk csökkentéséhez, melynek egyik oka, 
hogy nem igényel műtrágya- és vegyszerhasználatot.

Néhány tipp, amelyek segíthetnek 
a hatékony termesztéshez:

mielőtt belevágnánk a termelésébe, fontos, hogy a legfon-
tosabb eszközöket beszerezzük, amik a következőek: kókusz-
rost – ez lesz az ültetőközeg, ültetőtálca – maximum 5-8 cm 
mélységű bőven elég, ebbe kell majd helyezni a kókuszrostot, 
magok – kifejezetten mikrozöldek termesztéséhez ajánlott ma-
gokat érdemes használni, vízpermetező – a permetezés segíti 
a magok egyenletes nedvességtartalmának a fenntartását. 
miután minden eszközt beszereztünk, válasszunk egy kellően 
fényes helyet, hiszen ezen apró növénykék imádják a közvetlen 
fényt. Az ültetés során figyeljünk oda, hogy a magokat egyen-
letesen szórjuk el. Nem elhanyagolható a hőmérséklet sem, a 
legideálisabb 20-24 °C között mozog. 

A frissen leszedett mikrozöldeknek a legnagyobb a tápanyag-
tartalma, ezért ajánlott frissen fogyasztani, de ha a hűtőben 
légmentesen zárva tároljuk, akár 5-10 napig is megőrizhetik 
a frissességüket.

A mikrozöldek és fűszernövények termesztése nemcsak 
praktikus és fenntartható megoldás, hanem szórakoztató hobbi 
is lehet. Az egyetemi mindennapok stresszesek lehetnek, de 
ezek a kis növények zöld oázist hozhatnak még a legkisebb 
kollégiumi szobába is. Ráadásul a frissen termett növények 
különleges ízvilágot kölcsönözhetnek az ételeidnek.

Írta: LENGYEL CSABA bizottsági tag

Mikrozöldek termesztésének előnyei
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A vetési varjú (Corvus frugilegus) az egyik legismertebb és 
legszélesebb körben elterjedt varjúféle Európában és Ázsiá-
ban. Ezek a rendkívül alkalmazkodóképes madarak híresek 
intelligenciájukról, csapatos viselkedésükről és látványos 
megjelenésükről, legyen szó itt akár egy egyedről, amelyet 
viszonylagos közelségből jól szemügyre tudnunk venni, akár 
egy több ezer egyedet számláló csapat lármás áramlásának 
lenyűgöző látványáról. 

Ez a faj egy közepes méretű varjúfélének nevezhető, test-
hossza 40-47 cm, míg szárnyfesztávolsága 80-90 cm között 
mozog. tollazatának színe első pillantásra feketének hat, ám 
jobban szemügyre véve, napsütésben mélykék, ibolyás és 
zöldes árnyalatban csillog. A fiatal, első éves egyedek csőrének 
környéke sötét, tollborítású, ruhájuk tompább fényű, az idősebb 
példányoknál a csőr körül kopasz folt figyelhető meg. Hangjuk 
jellegzetes károgás, ez a hang mindenki számára ismerős lehet!

Csőrük jellegzetesen filigránabb a többi varjúéhoz képest, 
hiszen táplálékuk legnagyobb részét gabonafélék magjai, 
kisebb gerinctelen és gerinces állatok, gyümölcsök teszik ki, 
amiről magyar és tudományos nevük egyaránt árulkodik. Ez 
a név ugyanis a latin frux vagy frugis szóból származik, ami 
„termést” vagy „gyümölcsöt” jelent, míg a legere szó azt jelenti, 
hogy „gyűjteni” vagy „összeszedni”. Így a frugilegus szó szerint 
„termést gyűjtő”-t jelent. Ügyesen alkalmazkodtak az ember 
közelségéhez is, így nem ritka, hogy mezőgazdasági területe-
ken is feltűnnek, ahol termények magjait vagy más növényeket 
fogyasztanak. Ez egyúttal konfliktusok forrása is lehet, mivel a 
mezőgazdasági termelők kártevőnek tekintik őket! Azonban 
természetvédelmi szempontból számos előnye is van a faj 
jelenlétének, például a kártevők számának szabályozásában 
játszott szerepük nem elhanyagolható, mivel étrendjükön 
nagyszámú kártevő faj is szerepel, például: különböző rovarok, 
csigák és rágcsálók.

Fontos, hogy az emberek és a vetési varjak közötti viszony 
kiegyensúlyozott legyen. A varjak által okozott kártétel csök-
kentése érdekében javasolt a mezőgazdasági területeken olyan 
növények telepítése, amelyek kevésbé vonzzák a varjakat, így 
elkerülhetőek az ártalmas konfliktusok. 

A vetési varjak rendkívül társas lények, amelyek szívesen 
élnek kolóniákban. A költési időszakban leggyakrabban tele-
pesen fészkelnek, magas fákon. Ezek a kolóniák sokszor több 
száz, sőt ezres nagyságrendben is számlálhatnak fészkeket, ami 
különösen látványos és zajos jelenséget eredményez, főleg a 
városokban vagy erdőszéli településeken.

télen a vetési varjak telelő csapatokba gyűlése, városi meg-
jelenése különösen szembetűnő, több tényező is hozzájárul 
ennek a viselkedésnek a megvalósulásához. A hideg hóna-
pokban, amikor a természetes táplálékforrások beszűkülnek, 

a városok vonzóbbá válnak számukra, mivel itt könnyebben 
találnak élelmet. Ebben az időszakban rákényszerülnek az 
alapvető táplálékforrások mellőzésére, így sokszor szemete-
sekben, parkokban kutakodnak betevő falat után. Emellett a 
városi hőszigethatás is szerepet játszik beáramlásukban, mivel 
a városokban az éjszakai hőmérséklet általában enyhébb, ami 
kedvezőbb feltételeket biztosít a túléléshez.

Ebben az időszakban ezek a madarak nagy csapatokba 
verődve pihennek és táplálkoznak, ami városi területeken, lai-
kus ember számára inváziószerű és ijesztő lehet. tudnunk kell 
azonban kezelni a helyzetet, hiszen ez a faj teljesen ártalmatlan 
ránk nézve! Amire talán nagyobb odafigyelést kell fordítani, 
az a kukák lezárása, hogy ne is adjunk teret a felesleges bosz-
szankodásnak, amit a leleményes madarak okoznának azok 
felforgatásával.

A vetési varjak védelme és jelentősége sokáig vitatott volt a 
természetvédelem terén. míg egyes mezőgazdasági területe-
ken kártevőként tekintenek rájuk, a természetvédők felismerik, 
hogy kulcsszerepet játszanak az ökoszisztémák fenntartásá-
ban. Az élőhelyek elvesztése és a fészkelőhelyek csökkenése 
miatt a vetési varjak száma több régióban is csökkent. Ennek 
eredményeként számos országban, köztük magyarországon is 
törvényi védelem alá kerültek, amely megakadályozza a fészkek 
szándékos megsemmisítését, és védi a madarak békés életét.

Írta: Radnai Míra Júlia bizottsági tag

Vetési varjak: a természet igen szembetűnő 
találkozása a városi élettel

Hogyan alkalmazkodnak a vetési varjak a városi környezethez, miért fontos a védelmük, 
és miért látjuk őket nagy számban télen a városokban? 
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Terhes Árpád felvétele

Almássy Lehel verse:

Paradigma

E/1

megfelelő távolságból akár én is lehetnék
de csak idegen test vagyok
nekifordulok és másnak
látom az üvegben magam
és ő egy törésbe esik bele
csavarodik szeme a mozgáson
kapott párhuzamosba
nincs elég kohézió
a lebenyek közt felebarátod
veszik el a minták tőled
várják az ülőhelyet
átadtam neki magam
is lehetnék akár
vén

E/2

pontosan ki is vagy
te vagy én vagy mi
is lennél ha én
nem volnék e
nélküled gyenge
árva vagyok az öledben
én élek a szemedben
járva veszik el
az út ha nem lépek
tovább vert képzelet
árnyai gunnyadnak
válladon túl hajtanak
képek és fürtök engem

vár álladon a homály
alig mozdul a zár-nyelv
halkan eltörik a világ
faltól-falig csak te leszel
újra tenyérben a láng
lerajzolva habos göndör
forma térből redukált
második dimenzió
akit nagyon
takarok

E/3

valóságvonzata nincs
a keret csak a falhoz
tapad a kép nélküli
szó referenciája üres
képzelet test jelöl meg
engem távol tart az idő
mozgása lezárt illúzió
hangjának ereje bennem
elfoszlik a szeme
allúzió a térnek
feszülve kimondhatom
nevét elvehetem magamnak
teremtettem a nyelvem
mint a szoba mélyén
függő lenyomat
a fénytörésben
egyre inkább
nő
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Az esélyegyenlőség fontos téma, ugyanakkor sokak számára absztrakt fogalom, amiről 
azt gondolják, kizárólag másokat érint, és még ha érdekes is, közvetlenül nincs vele dolguk. 
Pedig a legtöbben valószínűleg voltak már kisebbségi helyzetben, ha nem a bőrszínük vagy a 
testi épségük-egészségük alapján, akkor fiatalként az idősebbek között, vagy egyetlen nőként 
(vagy férfiként) az ellenkező neműek csoportjában. 

A Perspectiva Nova Egyesület közel másfél éves projektjében ezt a témát igyekszik élővé 
tenni, elsősorban a fiatalabbak körében. A Deszínház együttműködésével november elején 
egy nyílt playbackszínházi tréninget tartottunk a DEsZ24-ben.

Aki az Egyetemi Élet rendszeres olvasója, talán már tudja, 
hogy a playbackszínház improvizációs és interaktív színházi 
forma. Egy playbackszínházi előadás során a közönség 
tagjai érzéseket, történeteket osztanak meg egymással, 
hogy megnézzék, amint azt a színészek visszajátsszák a 
színpadon. A tréning során ki-ki a saját élményeivel dol-
gozhatott, de ugyanúgy cél volt, hogy megtaláljuk az egyéni 
élményeinkben a közöset, lehetőséget kapjunk a találkozásra 
önmagunkkal és egymással.

A történetek a mindennapi sztereotípiánkról szóltak – 
nem is vártunk mást, hiszen épp az volt a cél, hogy ne az 
elvont fogalommal, hanem a saját élményeinkkel játsszunk. 
Hogy milyen nőként elkezdeni autót vezetni, hogy hogyan 
kapjuk meg az előítéletes oktatótól, hogy „Jézusom, nő!” – 
aki biztosan nem képes rá, hogy megtalálja a kuplungot. 

Hogy hogyan zárnak ki egy munkából, csak azért, 
mert a feladat „nem nőies” – és aztán hogyan tu-
dunk bizonyítani, akár autóvezetőként, akár a mun-
kahelyen, ha mégis megkapjuk a lehetőséget. Hogy 
milyen egyetlen fiatalnak lenni az idősebbek között 
vagy egyetlen „túlkorosnak” a fiatalabbak között. 
Amikor kizárólag az életkorunk alapján már be is 
soroltak valamilyennek, és azonnal bizonyítani kell, hogy nem, nem ilyenek vagyunk. Hogy 
milyen „külföldinek” lenni, és kedvesen mosolyogni, amikor angolról az anyanyelvükre váltanak 
a többiek, közben magunkban mindenfélét gondolni a nem éppen barátságos viselkedésükről.

A fentiekből remélhetőleg egyértelműen kiderül, hogy az „esélyegyenlőség” nem kizárólag 
a fogyatékossággal élőkre vagy a halmozottan hátrányos helyzetűekre vonatkozó fogalom. saj-
nos az e csoportokhoz tartozókat gyakran éri hátrányos megkülönböztetés, de nem kizárólag 
őket. A társadalmunkban domináns csoporthoz képest kisebbséghez tartozhat valaki a neme, 
az életkora, a bőrszíne vagy a vallása alapján is. Az egyenlő esélyek megteremtésének első 
lépése, hogy ezeket az eltéréseket felismerjük, és elfogadjuk, hogy eltérőek a körülményeink 
és az adottságaink, így eltérő eszközökre lehet szükségünk ahhoz is, hogy egy akár azonos célt 
mindannyian el tudjunk érni.

A projekt jelenlegi szakaszához tartozik még egy olyan pályázat, ami szeretné felhívni a fi-
gyelmet a sztereotip gondolkodás és az egyenlőtlenség hátrányaira, veszélyeire. A 
„MindenKi más” irodalmi pályázat és képregény/instasztori pályázat célja, hogy 
alkotás folyamata a téma végiggondolására és átérzésére késztessen, és izgalmas, 
értékes művek szülessenek.  

Az irodalmi pályázat keretében a művekkel a 14–24 éves korosztályt szeretnénk 
megszólítani, de pályaművet bárki életkortól függetlenül küldhet. Pályázni vers 
és novella kategóriában lehet, egy pályázó két verset vagy egy novellát küldhet. A 
terjedelmi korlát a prózai művek esetében 12 000 karakter (6 oldal).

A képregény/instasztori pályázat keretében a 14–24 évesektől várunk alko-
tásokat. Pályázni olyan, 3-6 képkockából álló történettel/képregénnyel lehet, a 
megjelenítés technikai szempontból nem kötött.

A pályázat részletesen honlapunkon: https://perspectiva.hu olvasható.
Az ünnepélyes díjátadásra 2025 tavaszán kerül sor, szintén a DEszínházzal 

együttműködve.
Kovács Edina

„MindenKi más” – tréning, pályázat, antológia
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November 5-én 5. alkalommal került megrendezésre a TTK 
szakok olimpiája, ahol a hallgatók a szaktársaikkal karöltve hét ál-
lomáson keresztül versenyeztek, hogy elnyerjék a legtalpraesettebb 
szak díját. A helyszíneket a korábbi évekhez hasonlóan az Egyetem 
téri szórakoztató egységek biztosították, azaz a sokak által jól ismert 
Koli Klub (Kolkáv), a Klinika szívében elhelyezkedő hangulatos 
Pulzus Kávézó, valamint a focirajongók legkedveltebb helye, a 
Teniszke. Minden állomáson két feladattal várták az állomásvezetők 
a versenyzőket, plusz az Élettudományi Központ épülete előtt egy 
meglepetés Jägermeister-állomással. 

Az eseményen rekordszámú, 24 csapat vett részt, akik a hideg idő 
ellenére is kitartóan végigcsinálták az olimpiát. Az első feladat  az 
elmaradhatatlan Just Dance volt, ahol a tánctudásukat mérhették 
össze a csapatok, majd a következőkben az egyetemisták legked-
veltebb kocsmasportján, a sörpongon kellett helytállniuk, e két 
megmérettetés a Kolkávban kapott helyet. 

A Pulzus kávézóban a Kacsatorony nevezetű játék és a Fuss, ha 
tudsz volt megtalálható. A kacsatorony-építés a következőképpen 

zajlott: miután a hallgatók 
elfogyasztották a kitöltött 
kacsát, egy kisebb tornyot 
kellett építeniük a kiürült 
poharakból úgy, hogy az 
ne dőljön össze. A kávézó 
terasza előtt található füves 
területen pedig a Fuss, ha 
tudsz várta a versenyzőket, 

A Természettudományi és Technológiai 
Kar hallgatói az olimpiai kupáért

amely egy teljesen új feladat volt a szakok olimpiáján, melynek lé-
nyege, hogy a csapattagoknak összekötött lábbal kellett megkerülni 
a kihelyezett bóját, majd ezután fogyaszthatták el az előre kitöltött 
frissítő italokat. 

A Pulzus és a Teniszke között, az Élettudományi Épület előtt a 
meglepetés Jäger-állomáson egy labirintuson kellett végigmenni be-
kötött szemmel, a csapat többi tagjára támaszkodva. A Teniszkében 
a kocsmasportoké volt a főszerep, a hallgatók csocsóban, valamint 
dartsban mutathatták meg tehetségüket. A kinti feladatban pedig 
egy gyorsasági játékban, az úgynevezett amőbában kellett jeles-
kedniük, ahol az elfogyasztott rövid italok után a csapatoknak egy-
mással versengve hamarabb kellett kirakni a három X vagy o sort. 

A pontok összegzése után már csak az eredményhirdetés maradt, 
mely során a harmadik helyezett díját az Etil-Alakulat, vegyész-
mérnök szakosokból álló csapat érdemelte ki. A második helyezést 
zsinórban másodjára is a földrajz szerelmesei, az Egetverő Haderő 
nyerte el. Az olimpia nyertesei pedig a jövő mérnökei, az ALL-
sTArs nevezetű biomérnök csapat lett. 

Azonban itt még közel sem ért véget az este, hiszen a Kolkávban 
hajnalig tartó mulatság vette kezdetét, ahol a talpalávalót nem más 
szolgáltatta, mint Mr. Judge. A TTK szakok olimpiája sikerességét 
az is bizonyítja, hogy a hallgatók a rendezvény ideje alatt folyamatos 
pozitív visszajelzésekkel rohamozták meg a szervezőket.

Dobos Viktória, fotó: Kovács Roland, Schuszter Bálint
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Az adventi időszak is számtalan izgalmas előadást, kulturális programot, sőt 
egy újabb tematikus színházház-bejárást is tartogat. Decemberben kerül sor 
az év utolsó bemutatójára is, amely kicsiknek és nagyoknak egyaránt kedvez. 
Mindemellett valami egészen új is bemutatkozik a színházban: nemzetkö-
zi tánctagozatunk modern arculattal állt elő legelső saját produkciójukra 
készülve.

Az év utolsó hónapjában az újdonságok mellett néhány közönségkedvenc visszatérése 
teszi izgalmasabbá műsorunkat: a María de Buenos Aires és a Veszedelmes viszonyok 
újra színpadon. Az Astor Piazzolla – Horacio Ferrer szerzőpáros által jegyzett argentin 
spanyol nyelvű tangó-opera különleges atmoszférájával egy másik világba repíti közönsé-
günket, a Veszedelmes viszonyokban pedig egy komplikált szerelmi háromszög 
jelenik meg előttünk.

Az oliver! karácsonyi előadásai tökéletes alkalmat jelentenek olyan nézőink 
számára, akik családjukkal érkeznek a Teátrumba, az Erkel és a felkelés pedig 
hasító humorával kedvez nevetésre vágyó vendégeinknek. 

Az ünnepek alatt természetesen nem csak Twist olivér kalandjain izgulhat-
nak majd kedves Nézőink, hiszen szilveszterkor a határtalan nevetés veszi át a 
viktoriánus-kori London helyszíneit: december 30-án és 31-én, két nap alatt 
háromszor kerül színpadra Michael Frayn fergeteges bohózata, a Függöny fel!.  
A darabban egy vidéki társulat kísérli meg turnéra vinni előadásukat, azonban 
a darab – és a szereplők is – számtalan akadályba ütközik. A vég-
eredmény: egy kaotikus történet tele humorral, amely megmutatja, 
mi történik egy színház kulisszái mögött.

Persze nem csak előadásokkal készülünk az adventi időszakra, 
újabb tematikus házbejárási élmény színesíti majd decemberi kíná-
latunkat. A nagy sikerű, telt házas kísérteties házbejárásaink után 
most a karácsonyra hangolódunk: adventi vezetett sétánkon meghitt 
hangulatban, kreatív tematikus elemek és kellemes ünnepi dallamok 
mellett fedezhetik fel Nézőink a másfél évszázados Teátrum titkait. 

Amennyiben véletlenül sem szeretnének lemaradi különleges 
eseményeinkről és ajánlatainkról, érdemes feliratkozni megújult 
hírlevelünkre. rendszeres üzeneteinkkel 
biztosítjuk, hogy a színház valódi szerelmesei 
mindig naprakészek lehessenek.

A Csokonai Nemzeti színházban sosem 
zárkózunk el a megújulástól, hiszen mindig a 
legizgalmasabb megoldásokat szeretnénk né-
zőink elé tárni: ennek tükrében kortárs tánc-
tagozatunk is megújult, és modern arculattal 
álltak elő. Domoszlai Edit tánctagozat-vezető 
irányításával mostantól Gradient Kortárs 
Balett néven lépnek fel táncművészeink, akik 
a világ legkülönbözőbb pontjairól érkeztek a 
cívisvárosba, hogy a helyi kultúrát gazdagítsák tehet-
ségükkel. Táncosainkkal mostantól weboldalukon 
(gradientdebrecen.hu) és Instagramon is találkozhat 
közönségünk.

színházi élményekben tehát nem lesz hiány az ün-
nepek alatt sem. Bízunk benne, hogy minden kedves 
Nézőnk megtalálja a számára izgalmas programokat, 
és együtt készülhetünk egy sikerekben és kultúrában 
gazdag új évre – hiszen nélkületek nincs Csokonai!

Köszönjük, hogy 2024-ben is velünk tartottatok!

Ünnepi műsorkínálat 
a Csokonai Nemzeti Színházban
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A Debreceni Egyetem és az EIT Health Innostars közös ren-
dezésében kétnapos innovációs verseny tartotta lázban az 
intézményt november 11–12-én: 41 ország 6 egyeteméről 
csaknem 150 hallgató jelentkezett a 24 órás egészségügyi 
fókuszú megmérettetésre. Az egyetemistákat elismert 
nemzetközi mentorok segítették ötleteik kidolgozásában. 
Az intézmény kutatói pedig a White Unicorn inkubátor 
közreműködésével inspiráló konferencia keretében mé-
lyülhettek el annak megismerésében, hogy hogyan lehet 
egy tudományos ötletből sikeres vállalkozás. 

Az i-Days az EIT Health által támogatott innovációs prog-
ramsorozat, amely arra ösztönzi az európai egyetemek hallgatóit, 
hogy valós egészségügyi kihívásokra keressenek megoldásokat. A 
versenyeken a diákok tapasztalt mentoroktól kaphatnak tanácsokat, 
és gyakorolhatják a csapatmunkát, valamint az innovatív ötletek 
zsűri előtti előadását, pitchelését. Az első debreceni i-Days-t az 
egyetem Innovációs Központjában rendezték meg, a csapatok 
többek között a mentális egészség, az adatvezérelt diagnosztika és a 
hordható eszközök területén rukkoltak elő újító ötletekkel, számos 
projekt a generatív mesterséges intelligencia (GenAI) egészségügyi 
felhasználására irányult.

Pető Károly, a Debreceni Egyetem általános rektorhelyettese 
köszöntő beszédében arról beszélt, hogy az egyetem elkötelezett 
az innováció előmozdítása, az innovatív ötletekkel rendelkező 
egyetemi kutatók és hallgatók támogatása, valamint az innovatív 
gondolkodásmód erősítése mellett. 

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja szerint a kutatás, 
oktatás, valamint a betegellátás mellett a science Park és az inno-
váció a Debrecen Egyetem negyedik lába lesz. „Az elmúlt tíz évben 
rengeteget dolgoztunk az innovációs terület előremozdításán. Az 
Innovációs Ökoszisztéma Központot azzal a céllal hoztuk létre, 
hogy megtalálja azokat a kutatói és hallgatói ötleteket, amelyekkel 
érdemes tovább dolgozni. Több mint százötven hallgató jelentkezett 
erre az innovációs versenyre, megfigyelhető azonban, hogy báto-
rítani kell a magyar hallgatókat. Az innovációs folyamat magában 
foglalja, hogy első lépésként merjük felvállalni és megmutatni 
ötleteinket, erről szól az i-Days for Life Debrecen hackathon” – 
fejtette ki a kancellár.

Jutkusz Lilla, az eseményt megszervező és lebonyolító Innovációs 
Ökoszisztéma Központ igazgatója elmondta, hogy a Debreceni 

Kreatív energiától pezsgett 
az Innovációs Központ

Egyetem az Innovációs Ökoszisztéma Központ által számos olyan 
programot működtet, melyek erősítik a hallgatók és kutatók inno-
vációs szemléletét és támogatják ötleteik kidolgozását. Emellett az 
EIT Health és az annak keretében működő EIT Health Innostars 
komplex hálózata és támogatási rendszere szintén nagy segítség 
lehet az ötletgazdáknak. „Hosszú távú együttműködésünk első 
állomásaként rendeztük meg az i-Dayst és a start-ups & Downs 
konferenciát, amelyen az EIT Health Innostars szakértői mellett 
a hálózat különböző intézményeinek kimagasló szakmai tapasz-
talattal rendelkező vezetői vettek részt mentorként, előadóként és 
zsűritagként, kiemelten a Tu Delft, a Coimbrai Egyetem, a Łódźi 
Egyetem, az utrechti science Park, és több inkubátor, köztük a 
portugál IPN.”

Pongrácz Ferenc, az EIT Health Innostars helyettes ügyvezető 
igazgatója hozzátette: „Az i-Days hackathonok arra ösztönzik a 
fiatalokat, hogy ne csak megálmodják, hanem meg is valósítsák 
innovatív ötleteiket az egészségügy területén. Az EIT Health 
Innostars számára fontos, hogy támogassa az ilyen kezdeménye-
zéseket, hiszen a tehetséges hallgatók és kutatók friss szemléletet 
hoznak a gyakorlatba. Az innovációs folyamat első lépése a bátorság, 
hogy ötleteiket megosszák a világgal, és Debrecen olyan ökoszisz-
témát teremtett, amely platformot biztosít ehhez. Ennek fényében 
remélem, a mostani esemény csak az első jelentősebb mérföldkő 
a Debreceni Egyetem és az EIT Health Innostars hosszú távú, 
produktív együttműködésében.”

A nemzetközi zsűri döntése szerint a 24 órás verseny első helyét 
és az EIT Health által felajánlott 2000 dollár értékű főnyereményt 
a Debreceni Egyetem hallgatóiból álló, HIT nevű csapat nyerte el, 
jogot szerezve ezzel a budapesti nemzetközi nagydöntőben való 
részvételre is. A csapattagok a mesterséges megtermékenyítés során 
alkalmazott hormonkezelésre dolgoztak ki egy új ötletet.

Sz.L
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A regionális politika kifejezés sokak számára ismerős lehet, 
hiszen egy olyan jelenségről beszélünk, amivel a hétköznapokban 
is gyakran találkozhatunk; akár a híreket böngészve, akár a saját 
városunkban az utcákon sétálva szembe találhatjuk magunkat 
az uniós támogatásoknak köszönhető felújításokkal, korszerű-
sítésekkel. 

Az Európai unió 27 tagállama különböző fejlettségi szinttel 
rendelkezik, és ez a különbség nemcsak az országok között, hanem 
azok régiói között is jellemző. Ennek számos oka lehet, például 
az eltérő természeti adottságok, a társadalom helyzete, az aktuális 
politikai helyzet, valamint a múltbéli gazdasági és politika törté-
nések. Az Európai unió meghatározza és kiválasztja a fejlesztésre 
szoruló területeket, és különböző pénzügyi eszközökön keresztül 
forrásokat biztosít a felzárkózáshoz.

Már az 1970-es években elkezdődött egy egységes rendszer 
kidolgozása a Közösség statisztikai hivatala, az Eurostat által, 
de ez ekkor még csak adatgyűjtéssel és az adatok összevetésével 
foglalkozott. Ez a rendszer csak 1988-ban, az Egységes Európa 
okmány elfogadása után került bevezetésre a tagországokban. 
Mégis a 2003-as év tekinthető igazi mérföldkőnek, hiszen a ki-
dolgozott rendszerről az Európai Parlament és a Tanács rendeletet 
fogadott el, ami megadta a rendszer működésének jogalapját. Ez 
a rendszer a statisztikai Célú Területi Egységek Nómenklatúrája, 
vagyis a NuTs rendszer.

A rendelet a tagállamokat három regionális szintű (NuTs 1, 
NuTs 2, NuTs 3) és két lokális szintű (LAu 1, LAu 2) kategóriába 
sorolja. A különböző szintű régiók meghatározását az állandó né-
pességszámhoz kötötték, így előfordulhat, hogy az azonos szinten 
lévő régiók területi nagysága eltér. Az Európai unió regionális 
politikája tipikusan a NuTs 2 és a NuTs 3 régiókat célozza meg. 

Bár az integráció regionális politikája főként a tagországok régi-
ói között osztja szét a rendelkezésre álló forrásokat, maximalizálva 
van az adott tagország részére adható összeg a költségvetésből. 
A költségvetés több mint 70%-a a tagállamok kötelező, bruttó 
nemzeti jövedeleméhez (GNI) kötött befizetéseiből tevődik össze. 
Így nyilvánvaló, hogy a fejlettebb, jobb GNI mutatóval rendelkező 
tagországok magasabb összeggel járulnak hozzá a közös kasszá-
hoz, mint a kevésbé fejlett államok. A források újraelosztása során 
viszont ennek az ellenkezője tapasztalható, vagyis a fejlettebb 
országok kevesebbet kapnak vissza, mint amennyit befizettek, 
emiatt őket nettó befizetőknek nevezzük. Ezzel szemben a kevésbé 
fejlett tagországok magasabb összeget kapnak vissza, mint amit 
befizettek a költségvetésbe, így ők a nettó haszonélvezők. 

spanyolország, hivatalos nevén a spanyol Királyság 1986. január 
1-én csatlakozott a ma Európai unió néven ismert integrációhoz. 
1995. március 26. óta tagja a schengeni térségnek és 1999. január 
1. óta az eurozónának.

Az ország az Ibériai-félszigeten helyezkedik el, fővárosa és 
egyben legnagyobb városa Madrid. Az Eurostat 2023-as adatai 
szerint az ország lakossága 48  059  777 fő, amivel az Európai 
unió negyedik legnépesebb tagországa, csupán Németország, 

Az EU regionális politikájának szerepe
Spanyolország és régiói fejlődésében
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Franciaország és olaszország előzi meg. Területe 506 654 km2, 
amivel Franciaország után az integráció második legnagyobb 
területű tagállama. spanyolországot 17 autonóm közösség és 2 
autonóm város, Ceuta és Melilla alkotja. A területileg legnagyobb, 
NuTs 1 szintű régiókból spanyolországban hét található. Az 
uniós NuTs 2 régiók – amik a regionális politika által nyújtott 
támogatások kiemelt célpontjai – összhangban vannak spanyol-
ország közigazgatási rendszerével. Ez nem minden tagállamra 
jellemző, viszont spanyolországban a feltételek adottak voltak 
ahhoz, hogy a 17 autonóm régió és a 2 autonóm város alkossa a 
NuTs 2 régiók szintjét.

A Közösséghez való csatlakozásakor spanyolország a félperi-
fériás országok csoportjába tartozott. Bár az ország gazdasága az 
1950-es években fejlődésnek indult, és önmagához képest valóban 
fejlődött is, 1986-os csatlakozásakor erősen el volt maradva a fej-
lett nyugat-európai országoktól, és a Közösségen belül is csupán 
a hozzá hasonló helyzetű, diktatórikus rezsim alól felszabaduló 
országokkal tudott versenybe szállni. Az integrációba való belé-
pés azonban gyökeresen megváltoztatta az ország kilátásait, utat 
nyitva neki a felzárkózáshoz és a fejlődéshez. 

spanyolország igyekezett a tagság adta új lehetőségeket kihasz-
nálni az érdekeinek érvényesítésére, amire jó példa a támogatások 
kieszközlése. 1981-ben Görögország, majd az 1986-os bővítés 
következtében spanyolország és Portugália csatlakozása még in-
kább sürgetőleg hatott a már akkor is szükséges, közösségi szintű 
regionális politika kialakítására, a spanyolok pedig a kezdetektől 
fogva szorgalmazták ennek a létrehozását.

Kétségtelen, hogy az Európai unió által biztosított támogatá-
soknak köszönhetően számos fejlesztés és beruházás valósult meg 
spanyolországban az évtizedek alatt. Kiemelkedően sok forrást 
összpontosítottak az infrastruktúra, az oktatás, a humán erőforrás 
fejlesztésére és a munkahelyteremtésre. Ezen területek fejlesztése 
mind szorosan kapcsolódik a versenyképesség és az életszínvonal 
javulásához, illetve a szegénység felszámolásának elősegítéséhez. 
Az évtizedek alatt a regionális politika is számos változáson ment 
keresztül, a területi kohézió mellett fontos alapeleme lett a tár-
sadalmi és a szociális kohézió, valamint egyre nagyobb hangsúly 
került a fenntarthatóságra és a környezetvédelemre. A programo-
zási időszakok célkitűzéseit is ezekhez igazítva határozták meg, így 
spanyolország is nagy összegű támogatásokban részesült annak 
érdekében, hogy közelebb kerüljön a klímasemlegességhez és a 
fenntartható mezőgazdasági és ipari tevékenységek végzéséhez.

A spanyol uniós tagság időszakát vizsgálva a gazdasági fejlett-
séghez és az életszínvonalhoz kapcsolódó mutatószámok mind 
alátámasztják az ország fejlődését. A spanyol munkanélküliségi 
ráta alakulása az elmúlt évtizedek alatt igen változatos volt, de 
összességében a kezdeti állapothoz képest csökkenés figyel-
hető meg. A legfrissebb, 2023-as ráta (11,76%) ennek ellenére 
magasnak számít, és ennek megoldása sürgető kérdés napjaink 

spanyolországában, hiszen a magas munkanélküliség jellemzően 
a fogyasztás és a gazdasági növekedés visszaesését eredményezi.

Összességében pozitív változás figyelhető meg a GDP és az egy 
főre jutó GDP esetében is. spanyolország GDP-je – bár a nem 
várt krízishelyzetek, mint például a gazdasági világválság és a 
koronavírus-járvány visszafogták a növekedést, sőt, csökkenést 
is eredményeztek – a csatlakozás óta növekedett.

A GDP jó eszköz egy adott ország különböző időpontokban 
elért eredményeinek összevetésére, viszont nem alkalmazható 
jól az országok közötti fejlettség összehasonlítására. Erre az egy 
főre jutó GDP értéke szolgál, aminek az alakulásával kapcsolatban 
hasonló következtetések vonhatóak le, mint a GDP-vel kapcsolat-
ban. spanyolország egy főre eső GDP-je európai szinten a fejlett 
és az elmaradott országok között helyezkedik el, ugyanakkor 
fontos hozzátenni, hogy az országon belül a régiók értékei igen 
különbözőek.

A spanyol régiók esetében is az mondható el, hogy mindegyik 
jelentős fejlődésen ment keresztül a közel négy évtizedes uniós 
tagság ideje alatt, azonban a közöttük lévő különbségek felszámo-
lása egyelőre nem valósult meg. A mai napig megfigyelhető az a 
tendencia, hogy a főváros térsége, valamint az északi és északkeleti 
régiók – ahol főleg ipari tevékenységgel és szolgáltatásnyújtással 
foglalkoznak – fejlettebbek, mint a hagyományosan mezőgazda-
sággal foglalkozó déli területek.

A kutatás összefoglalásaként megállapítható, hogy spanyolor-
szág a csatlakozás előtti és a csatlakozáskori időszakhoz képest 
nagymértékben fejlődött. Elmondható, hogy az ország már nem 
tartozik Európa elmaradott államai közé, azonban még nem 
zárkózott fel a fejlett nyugat-európai országokhoz. A fejlődés 
intenzitása a csatlakozás utáni időszakban volt a legmagasabb, ez 
országos és regionális szinten is megfigyelhető. A spanyol régiók 
között továbbra is nagy fejlettségbeli különbségek jellemzőek, 
és akárcsak a csatlakozáskor, napjainkban is a főváros, illetve az 
attól északra található területek – különösen Katalónia és Baszk-
föld – fejlettebbek, mint a déliek. Az integráció tagjaként eltöltött 
évtizedek alatt spanyolország számos gazdasági, politikai és tár-
sadalmi változáson ment keresztül, amik mind befolyásolták az 
ország lehetőségeit. Fontos kiemelni azt, hogy egy ország fejlődése 
nem kizárólagosan a regionális politikától függ, így spanyolország 
eredményeire hivatkozva nem lehet az Európai unió regionális 
politikáját sikeresnek vagy sikertelennek elkönyvelni. 

Összefoglalásképp elmondható, hogy spanyolország előtt még 
hosszú út áll a regionális politika keretében kitűzött célok megva-
lósításához, és ehhez továbbra is igényt tart az Európai unió által 
nyújtott forrásokra. Mi sem bizonyítja ezt jobban, mint az, hogy 
spanyolország a mai napig a ’kohéziós országok érdekcsoport’ 
vezetői közé tartozik, és igyekszik a pozícióját az ország helyze-
tének előremozdítására használni.

Nagy Zsófia
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A DEAC férfi labdarúgói befejezték szereplésüket a szezon 
őszi NBIII-as kiírásban. Aligha érheti szó a ház elejét, 
hiszen az egyetemi legények tizenhét lejátszott találko-
zót követően imponáló mérleggel a listavezető pozíciót 
foglalják el. Így várják a tavaszi folytatást, amely végén ez 
a teljesítmény akár még másodosztályú feljutást is érhet. 

Kettő döntetlen mellett mindösszesen három alkalommal nem 
tudott bajnokiján pontot szerezni urbin Péter alakulata, a csapat 
neve mellett pedig tizenkét diadal áll. A harmadosztály északkeleti 
csoportjában, illetve a Magyar Kupában együttvéve villámrajttal 
kezdtek oliver Tochukwuék. Persze aligha volt elvárható, hogy 
pontvesztés nélkül sikerüljön végig menetelni, ezeket a botlásokat 
mégis jelentős diadalok kárpótolták. Elég például ezek közül ki-
emelni a városi derbit, amelyen a Nagyerdei stadionban a kis Lokit 
váratlanul laza 5-0-ra sikerült felülmúlni. 

A fekete-fehérek egy idegenbeli, illetve egy hazai győzelemmel 
búcsúztatták a szezon 2024-es naptári esztendejét. sényőről 2-1-es 
diadallal hozták el a srácok a pontokat. Aztán érezhető volt, hogy 
igencsak itt a tél. Elhavazott, vagyis inkább „elsarazott” meccsen 
a Dóczy József utcán a Mátészalka is bajnoki egységek nélkül 
maradt, miután Tochukwu a meccs egyetlen, mindent eldöntő 
gólját megszerezte a DEAC javára. Ezzel eldőlt, hogy az egy ponttal 
lemaradó Karcag, a jelenleg 33 ponttal bronzérmes pozícióban 
lévő Tiszaújváros és a Tiszaiakhoz képest egy pont hátrányban 
lévő Putnok, illetve egyenlő pontszámmal ötödik Tiszafüred előtt 
a DEAC labdarúgócsapata a tabella első helyén, listavezetőként fog 
telelni, majd várja a tavaszi folytatást. 

Első a DEAC – ezt magyarázni sem kell

Ami a 2025-ös rajtot illeti, rögtön két nehéz túra vár a mieinkre. 
Két nagy név lesz az ellenfél. Először március 2-án Nyíregyházán, 
a szpari második számú gárdája ellen szerepelnek az egyetemiek, 
majd egy hétre rá a szebb napokat megélt, egykor élvonalbeli 
sBTC (salgótarján) otthonában lépnek pályára, a szojka Ferenc 
stadionban. Március idusa után egy nappal pedig érkezik az év 
első hazai meccse, a Putnok ellen. Egy esetleges feljutással meg-
lehetősen illusztris társaságba kerülnének az egyetemista fiúk, 
hiszen, bár kifejezetten szerény helyezésben, jelenleg a Budapest 
Honvéd, az egykori sikercsapat Tatabánya, de a tavaly kiesett 
Mezőkövesd, Kisvárda, illetve a szeged és a Vasas is a másodosz-
tály mezőnyének tagja, noha a fekete-fehérek számára az elmúlt 
évek okán korántsem volna ismeretlen a hazai futball második 
legerősebb bajnoki kiírása. 

Barna Marci
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A Debreceni Egyetem szakemberei is részt vettek a régió 
kiemelt sportkonferenciáján, a Sport Forum Hungary ren-
dezvényén. Az interaktív szakmai fórum idén is összehozta 
a globális sportélet meghatározó szereplőit. 
A Puskás Arénában tartott tanácskozás központi témája a 
nemzetközi sportegyüttműködések voltak, mélyrehatóan 
vizsgálták a régió sportéletét és sportgazdaságát meghatá-
rozó kérdéseket.

Az idei konferencia az év két fő sporteseménye, a párizsi olimpia 
és paralimpia, továbbá a labdarúgó Európa-bajnokság tanulságait és 
a globális sportiparra gyakorolt hatásait, illetve a társadalmi beágya-
zottság mértékét vizsgálta, különös tekintettel a szabadidősport és az 
egészséges életmód vonatkozó trendjeire.

A kétnapos fórumon plenáris előadásokon, kerekasztal-beszélge-
téseken, illetve workshopokon elemezték a sportszakmai témákat. 
Az egyetemi klubok helye, szerepe a hazai és nemzetközi élsport-
ban – egyetem mint high performance center címmel meghirdetett 
eszmecserén a Debreceni Egyetem kancellárja, Bács Zoltán, a DE 
sporttudományi Koordinációs Intézetének igazgatója, Balogh László, 
illetve a DEsKI munkatársa, a magyar labdarúgó-válogatott korábbi 
másodedzője, László Csaba mondta el meglátásait.

Bács Zoltán és Balogh László a nyári European universities 
Games 2024 Debrecen–Miskolc – Európa legnagyobb multisport-
eseménye kapcsán tartott kerekasztalon is felszólalt, emellett Bács 
Zoltán kancellár egy további beszélgetésen is részt vett, ennek a 
témája a multidiszciplináris sporttudomány az amatőr és master 
sport szolgálatában volt.

– Örülünk, hogy harmadszor rendezték meg a fórumot, melynek 
támogatói is vagyunk, hiszen komoly fantáziát látunk Magyarország 

Minden, ami sport, ami tudomány,
ami egyetem

legnagyobb sportközéleti találkozójában. Egyedüli felsőoktatási 
intézményként a rendezvény kiállításán standdal is jelentkeztünk. 
Három kerekasztal-beszélgetésen is részt vettünk, ezekből kettőt mi 
vezettünk. Bács Zoltán a sporttudomány sokszínűségéről beszélt, 
amely az egyetemünket jellemzi, illetve azt is prezentáltuk, miért 
kellene a hazai egyetemi klubokat magasabbra helyezni. Emellett pe-
dig a nyári nagy sikerű EuG-ról is beszámoltunk – idézte fel Balogh 
László, aki örömmel fogadta két nagy fővárosi klub, a Ferencváros 
és az Újpest elnökeinek elismerését, többek között ők is elismerően 
szóltak a Debreceni Egyetem sportökoszisztémájáról.

A Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karának dékán-
helyettese, Bácsné Bába Éva a futballgazdaságról tartott előadást a 
konferencián.

– Bemutattam, hogy a világgazdaság összteljesítményéből milyen 
arányt termel a sportipar, azon belül mekkora a futballszektor gaz-
dasági teljesítménye globálisan, illetve Európában. A futballszektor 
bevétel- és kiadásszerkezetét is ismertettem, ahol kitértem rá, hogy 
Magyarországon jelentősen elmaradnak a jegy- és bérletbevételek, 
illetve a nézőszámok a nyugat-európaitól, és ehhez kapcsolódóan 
bemutattam intézeti kutatásunkat, melyet Balogh renátó kollégám-
mal végeztünk, amelyben feltártuk, miért járnak a magyar szurkolók 
mérkőzésekre, illetve akik nem járnak, azok miért döntenek így – 
mondta el Bácsné Bába Éva.

A dékánhelyettes örömmel vett részt a konferencián, amely remek 
lehetőség a sportszakemberek találkozására, a kapcsolatépítésre. 

– Érdekes előadások hangzottak el, melyek felhívták a figyelmet 
arra, hogy milyen kihívások jelentkeznek napjainkban a sport 
világában. Mivel elméleti és gyakorlati szakemberek is szerepeltek 
a programban, több szemszögből is meg lehetett vizsgálni egy-egy 
témát – osztotta meg a GTK dékánhelyettese.

A fórumot kísérő kiállításon a DE sporttudományi és gazdaság-
tudományi területre akkreditált sportos (sportközgazdász Msc) 
képzéseit, kutatási innovációit is megismerhették a hazai és külföldi 
sportélet, szakszövetségek, sportvállalatok képviselői. A rendezvé-
nyen a Debreceni Egyetem vezetőin és szakemberein kívül hallgatók 
is részt vettek.

A nagyszabású fórumon a Debreceni Egyetem képviselői egy kü-
löndíjat is átvehettek „Az év Csr akciója” kategóriában, amely a sport 
és a társadalmi felelősségvállalás, fenntarthatóság összekapcsolásáról 
szól. Az intézményt harmadik helyezéssel jutalmazták, mivel a FIsu 
Healthy Campus minősítési rendszerében platinum fokozatot ért el.

 Sajtóközpont
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Három győzelem és három vereség a DEAC jégkorongozóinak 
novemberi mérlege. 

November elsején a DEAC a fővárosba utazott, ahol a Budapest 
Jégkorong Akadémia HC együttesével csaptak össze. Az első 
harmadban érezhető volt, hogy mindkét csapat remek formában 
van, éppen ezért sokáig tartott a gólcsend is, mindkét oldalon jó 
volt a védekezés. Tizennégy perc volt hátra a játékrészből, amikor 
nagyszerű akció követően Culigin ütéséből megszereztük a vezetést, 
majd Mozer találatával növeltük az előnyünket. Ennek azonban 
nem örülhettünk sokáig, a hazaiak roach góljával szépítettek. 

Cívisvárosi rohamokkal indult a második etap, azonban helytállt 
a BJA. A mi védelmünkre sem lehetett panasz, emberhátrányban is 
tartottuk magunkat. A csapatok remek védekezésének köszönhe-
tően a harmad végéig váratott magára a következő gól, ezt Mozer 
szerezte senfeld passzából, majd egy szép csel után a hazaiak is 
betaláltak, így maradt az egygólos DEAC-előny. 

A harmadik játékrész szeles-védéssel kezdődött, majd Galoha 
lövését hárították. Ezt követően Blackwater talált be a DEAC há-
lójába. Bukor javíthatott volna, de védett a hazaiak kapusa, roach 
lövését pedig szeles hárította. Jól védekeztünk, ennek ellenére 
megszerezte a vezetést a BJA, végül 12 másodperccel a találkozó vége 
előtt Kloz egyenlített. A hosszabbításban Farkas elkapta a pakkot, 
de sofron rontotta el a helyzetét. A DEAC végül stensson góljával 
zárta le a mérkőzést, ezzel megszerezve a győzelmet. 

Két nappal később a sport Club Csíkszereda látogatott a Debre-
ceni Jégcsarnokba. Az első harmadban mindkét csapatnak helyén 
volt a védelme, Hetényi Zoltán és a vendégek kapusa is többször 
védett, a Csíkszereda egy emberhátrányt is kibekkelt, végül az első 
húsz percben egyik oldalon sem esett gól. A második etapban ismét 

megdolgoztatták a csapatok a kapusai-
kat, végül Mozer találatával szerzett 

vezetést a DEAC. A záró etapban 
Culigin percei következtek, 
két góllal növelte a cívisvárosi 
előnyt, majd Becze találatával 
szépítettek a vendégek. A folyta-

tásban igyekezett zárkózni a Csík-
szereda, de Artyom tanítványai jobb 

formát mutattak. szűk két perccel a 
találkozó vége előtt Galoha gólja 

végleg eldöntötte a mérkőzést, 
a DEAC 4:1 arányú 

győzelmet aratott. 

Biztató november

A Csíkszereda elleni mérkőzés után néhány nap szünetet kaptak 
a DEAC jégkorongozói, mivel a bajnokságban is egy hét szünet 
következett. November 7. és 9. között a magyar férfi jégkorong 
válogatott a sárközy Tamás Emléktornán vett részt az olasz, a 
lengyel és a szlovén együttes társaságában a Tüskecsarnokban. A 
magyar válogatott keretébe  újoncként meghívást kapott a Debre-
ceni Egyetem hokisa, Mihalik András is, aki az olaszország elleni 
mérkőzésen mutatkozott be. 

November 11-én jelent meg a DEAC honlapján, hogy Gőz 
Balázzsal bővül tovább a jégkorongozók kerete. Gőz Balázs bő 
kétéves kitérő után tért vissza a cívisvárosba, a szezon végéig szóló 
szerződést írt alá a klubbal. A 32 éves hokis személyében egy ta-
pasztalt, kemény védő tért vissza Debrecenbe, játékával stabilitást 
adhat csapatunk hátsó alakzatának. 

November 15-én az uTE együttese érkezett a Debreceni Jégcsar-
nokba. A két csapat októberben már játszott egymás ellen, akkor 
az egyetemisták 3:1-re győzték le a fővárosiakat. Jól kezdtük a ta-
lálkozót, Novotny a második percben gólt ütött, majd Kloz került 
helyzetbe, de kihagyta. Közben az újpestiek is igyekeztek rendezni 
a sorokat, Dansereau révén egaliztáltak is. A második etapban 
Kovács Alex egy lecsorgót ütött be, ezzel kettőre nőtt a vendégek 
előnye. Dobmayer Dominik gyorsan válaszolt erre a találatra, így 
ismét egyenlő volt az állás. Küzdelmes percek következtek, mindkét 
csapatnak voltak kihagyott helyzetei, a kapusok hatalmas védéseket 
mutattak be, az uTE kivédekezett egy hátrányt is. Végül egy védel-
mi rövidzárlat után – Hetényi védőnek kitett korongját lopták el a 
vendégek és lőtte be stevenson – ismét vezetett az Újpest. 

A záró játékrész legelején az uTE játékosa, Walker terült el a jé-
gen, erősen vérzett. Nem sokkal később Klozt küldték le a jégről, de 
megúsztuk a hátrányt. Dansereau hamarosan megszerezte második 
gólját is, majd rósai is betalált a kapunkba. Előnybe kerültünk, és 
senfeld találatával újra feléledt a remény, de Dansereau triplázott. 
Bucskin szűk két perccel a vége előtt még szépített, ezután a DEAC 
levitte Hetényit, de ez sem vált be: negyvennégy másodperccel a 
vége előtt McNulty egészpályás góljával végleg eldőlt a találkozó. 

Két nappal később székesfehérvárra látogatott a 
DEAC. Bucskin góljával másfél perccel 

a kezdés után megszerezték a vezetést 
az egyetemisták. Ezután kétszer is 
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emberhátrányba kerültek Artyom tanítványai. Az első hátrányt még 
sikerült kivédekezni, a másodiknál Bogesics révén egyenlítettek a 
fehérváriak, döntetlennel mentek pihenőre a csapatok. A második 
etap hosszú gólcsendet hozott, mindkét oldalon kimaradtak a 
kísérletek. A harmad végéhez közeledve kettős emberelőnybe 
kerülünk, szűk két perccel a játékrész vége előtt Bucskin duplázott. A 
harmadik harmadban a DEAC kísérletei sorra kimaradtak, tíz perc-
cel a vége előtt Dobos góljával egyenlítettek a hazaiak, és mivel már 
több gól nem esett rendes játékidőben, jöhetett a szétlövés. A „túl-
órában” senfeld mellé durrantott, a másik oldalon Dobos beütötte. 
Bucskin gólt szerzett, de Zezelj mellélőtt. Novotny pakkját védte a 
kapus, siftar cseleit védte szeles Martin, Culigin viszont betalált. 
Farkas sem boldogult szelessel, Mozer lökete pedig szerencsésen 
pattant meg, behullott a hálóba, így mi nyertük meg a szétlövést.

November 22-én a Budapest Jégkorong Akadémia HC alaku-
latának otthonába utazott a DEAC. A Vasas Jégcentrumban ren-
dezett összecsapás első harmada nagy küzdelmet és sok helyzetet 
hozott, gólt azonban nem. Az első húsz percben nem unatkoztak 
a kapusok, mindkét oldalon kialakult több nagy helyzet, de a háló 
egyszer sem zörrent meg. A második etap első kilenc percében sem 
változott sokat a játék képe, majd a 31. percben Culigin törte meg 
a gólcsendet. Nem örülhettünk sokáig, Keresztes Levente góljával 
egalizáltak a hazaiak, majd Molnár Bálint találatával megfordították 
az állást. A záró játékrészben Culigin duplázásának köszönhetően 
egyenlítettünk, azonban öt perccel később schlekmann góljával 
ismét vezetett a BJA, és minden igyekezet ellenére sem változott 
már az állás, így pontok nélkül tértünk haza. 

Két nappal később a Gyergyói Hoki Klub csapata érkezett Debre-
cenbe. rögtön a mérkőzés elején hátrányba kerültünk, ezt kihasz-
nálta a Gyergyó, Csiszer három perccel a kezdés után megszerezte 
a vezetést a vendégeknek. Az egyenlítés sokáig váratott magára, 

másfél perccel a harmad vége előtt sikerült egalizálni usztyinenko 
távoli bombájával. Épphogy elkezdődött a második etap, Bukor 
rajmund talált be a gyergyói kapuba. Alig egy perccel később orban 
góljával egyenlítettek a vendégek, és mire rendezte volna a DEAC 
a sorokat, fórba került a Gyergyó. rövidesen átvették a vezetést, 
először Vincze Péter lőtt közelről a kapunkba. Eladtuk a korongot, 
silvestre megkínálta a pakkal Hetényit, aki megint nagyot védett. 
Fórba kerültünk, de a GYHK kibekkelte a hátrányt, majd hatalmas 
helyzetet hagytunk ki. sajnos Vayrynen befordult a kapunk elé, 
és beütötte a Gyergyó negyedik gólját. Galoha korongot vesztett, 
lecsapott rá Gerads, ő is betalált, így már három volt közte. A záró 
etapban igyekeztünk szépíteni, végül Mihalik András góljával 
zárkóztunk kissé az 54. percben, de vészesen fogyott az idő, és 
nem találtunk fogást a Gyergyón, akik a mérkőzés végén nagyobb 
tempót diktáltak. 18 másodperccel a vége előtt Gerads másodjára 
is betalált, így 6:3 arányú győzelmet arattak a vendégek. 

forrás: jegkorong.deac.hu

Erste Liga, eredmények: 
október 18.: DVTK – DEAC 2:1 (1:0, 1:1, 0:0) 

október 20.: DEAC – DAB 7:6 (1:2, 3:4, 2:0, 1:0) 
október 25.: FTC – DEAC 5:2 (2:0, 3:1, 0:1) 
október 27.: DEAC – DAB 6:1 (2:1, 3:0, 1:0) 

November 01.: BJA HC – DEAC 4:5 (1:2, 1:1, 2:1, 0:1)  
November 03.: DEAC – sport Club Csíkszereda 4:1 (0:0, 1:0, 3:1)  

November 15.: DEAC – uTE 4:7 (1:1, 1:2, 2:4)  
November 17.: FEHA 19 – DEAC 2:3 (1:1, 0:1, 1:0, 0:0, 0:1)  

November 22.: BJA HC – DEAC 3:2 (0:0, 2:1, 1:1)  
November 24.: DEAC – Gyergyói Hoki Klub 3:6 (1:1, 1:4, 1:1) 
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